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ACTA PLE NÚM.  8/01 
 
 
SESSIÓ  CELEBRADA  PER  L'AJUNTAMENT  EL  DIA  26  
DE  JULIOL  2001 
 
 
 
CARÀCTER DE LA SESSIÓ: ORDINÀRIA 
CONVOCATÒRIA: 1ª 
DATA: 26 DE JULIOL DE 2001 
 
 
 A la ciutat de Cornellà de Llobregat, quan són les vint hores del dia 
vint-i-sis de juliol de dos mil u, es reuneixen a la sala de sessions d'aquest 
Ajuntament, prèvia convocatòria realitzada a l’efecte en els termes legalment 
establerts, els membres integrants de l'Ajuntament Ple que a continuació es 
relacionen, en sessió ordinària i primera convocatòria, sota la Presidència del 
senyor Alcalde, i assistits per mi, la Secretària General. 
 
 
 
ASSISTENTS 
 
 
Alcalde 
 
Sr.  José Montilla Aguilera 
 
 
Primer Tinent d'Alcalde 
 
Sr.  Antonio Martínez Flor 
 
 
Tinents/a d'Alcalde 
 
Sr. Vicenç Badenes i Teixidó 
Sr. Antonio Balmón Arévalo 
Sr. José Luis Morlanes Galindo 
Sra. Carmen Romero López 
Sr. Ramon Salabert Parramon 
 
 
Regidors/es 
 
Sr. Nèstor Artís i Villena   
Sra. Susana Cordero Rojas  
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Sra. Mª Isabel Espinosa Fernández 
Sr. Sergi Fernández Mesa 
Sr. Ignacio Flórez Barrón 
Sr. Arnau Funes Romero 
Sr. Juan Antonio García Díaz 
Sr. Alberto García Llorente 
Sra. Cristina Gasull Martínez 
Sra. Judith Ibàñez Vives 
Sr. Miguel López Sánchez 
Sr. Llorenç Luna Rodríguez  
Sr. Manuel Luque del Rio 
Sr. Perfecto Madrid Olmos 
Sra. Aurora Mendo Sánchez 
Sr. Antonio Naranjo Hijos 
Sra. Glòria Récio Díaz 
Sr. Joan Tardà i Coma 
 
 
Secretària General 
 
Sra. Carmen Alonso Higuera 
 
 
Interventor 
 
Sr.  Joan R. Sagalés Guillamón 
 
 
 
 
 Per l'Alcaldia-Presidència es declara oberta la sessió, i es passa a 
despatxar els assumptes que figuren a l'ordre del dia i que són els següents: 
 
 

I 
 

PART RESOLUTIVA 
 
 
PROPOSTES DE SECRETARIA 
 
 
 1.- Aprovació de l'acta núm. 7/01, corresponent a la sessió 
ordinària del dia 28 de juny d'enguany. 
 
 L’esborrany de l’acta ha estat lliurat a tots els regidors i regidores 
junt amb la convocatòria d’aquesta sessió. 
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 PROPOSTES D’ESMENES 
 
 Intervé en primer lloc el senyor Alberto Garcia Llorente com a 
Portaveu del Grup Mixt per manifestar que, en la pàgina 24 de l’acta, on 
figuren els representants dels Grups Municipals de Cornellà de Llobregat, no 
apareix el del Grup Mixt, la qual cosa considera que serà per un oblit. 
 
 Per la Secretària General s’indica que això és una errada del 
dictamen que no es pot corregir mitjançant l’acta sinó que haurà de fer-se la 
rectificació del Dictamen, a l’igual que s’haurà de corregir en el sentit que a la 
mateixa pàgina, on diu: “– Sra. Carmen Romero López – IC”; haurà de dir: “- 
Sra. Carmen Romero López – IC-V”. 
 
 
  
 VOTACIÓ 
 
 A continuació es procedeix a aprovar per unanimitat l’acta amb 
aquestes observacions. 
  
 
 
 
 2.- Donar compte i, si és el cas, ratificar els decrets i 
resolucions de l'Alcaldia que a continuació es relacionen. 
 
 
 Per la Secretària de la Corporació i a efectes de  la seva ratificació o 
el seu coneixement, es dóna lectura dels Decrets i Resolucions dictats per 
l'Alcaldia, el text literal dels quals és el següent: 
 
 
 2.1.- Decret núm. 3775/01 de data 4 de juliol 
 
 
 “Vist l’informe del Departament Tècnic d’Esports pel qual planteja la 
necessitat de contractar determinat personal per cobrir el servei de 
manteniment i vigilància de la Piscina Municipal de Can Mercader, durant la 
temporada d’Estiu de 2001, del 28 de maig de 2001 al 2 de setembre de 2001. 
 
 Atès que resta pendent de contractació un lloc de treball de 
subaltern, que ha de realitzar funcions de caixera, que requereix un cert 
coneixement de les funcions encomanades, i ha d’estar a càrrec comptabilitat 
de la recaptació diària de les Piscines. 
 
 Atès que davant la dificultat de cobrir la plaça sol·licitada, es fa 
necessari recórrer als plans d’ocupació de 2001 i a Precsa. 
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 Atès que la senyora Ana Mª. Lagares Caballero reuneix el perfil i 
condicions laborals per poder atendre amb diligència aquesta activitat 
temporal. 
 
 Atès que existeix consignació pressupostària suficient en la partida 
21452B013100 per atendre el cost de les esmentades contractacions. 
 
 Atès el que disposen els articles 16,20,22 i 94 del Reglament de 
Personal al Servei de les Entitats Locals, així com el que disposa el Reial 
Decret 2720, de 18 de desembre de 1998. 
 
 Per tot això, en exercici de les competències que m’han sigut 
conferides en virtut de la delegació efectuada per l’Alcaldia d’aquest 
Ajuntament, mitjançant Decret número 3558/99 de data 15 de juliol, 
 

HE RESOLT 
 
 Primer.- Declarar raons d’urgència per contractar temporalment a 
la senyora Ana Mª. Lagares Caballero, com a Subaltern pel servei de Piscines 
d’Estiu de Can Mercader amb funcions de caixera. 
 
 Segon.- Autoritzar la contractació laboral temporal per Obra i 
Servei Determinat a l’empara del R.D. 2720/98, de la senyora Ana Mª. Lagares 
Caballero, pels període del 21 de juny de 2001 al 2 de setembre de 2001, per 
la prestació de serveis com a subaltern, a la Piscina de Can Mercader per la 
temporada d’estiu de 2001. 
 
 Tercer.- Assignar a l’esmentada empleada les retribucions 
corresponents als llocs de treball de Subaltern, d’acord amb les vigents taules 
salarials, aprovades per aquesta Corporació, en virtut dels acords assolits amb 
la representació del personal i les disposicions legals vigents. 
 
 Quart.- Comunicar la present resolució a la interessada, al seu 
Cap, al Representant del Comitè i al Departament d’Organització i Recursos 
Humans als efectes adients.  
 
 Cinquè.- Donar compte de la present resolució al Ple, en la propera 
sessió que se celebri. 
 
 Sisè.- Publicar la present contractació en el Butlletí Oficial de la 
Província i Diari Oficial de la Generalitat de conformitat al que preveu la 
normativa vigent.” 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Antonio Balmón Arévalo, 
com a President-Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i 
Comunicació, per manifestar que aquest decret fa referència a una 
contractació realitzada per cobrir tasques a la piscina durant l’estiu. 
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 Després d’això els reunits manifesten quedar-ne assabentats. 
 
 2.2.- Decret núm. 3960/01 de data 13 de juliol 
 
 “Vist l’informe emès pel Departament de Recursos Humans, referent 
a la necessitat de cobrir la incapacitat temporal de l’empleada d’aquest 
Ajuntament, Sr./a. Antonia Gonzalez Alcazar, que ocupa una plaça de 
Treballadora Familiar, als efectes de garantir el normal funcionament de 
Serveis Socials, 
 
 Atès que la senyora Montserrat Fuster Bonfill, ha prestat serveis en 
aquest Ajuntament, a través dels Plans d’Ocupació de 2000, a plena 
satisfacció d’aquesta Organització, i reuneix el perfil i condicions laborals per 
poder atendre amb diligència aquesta activitat temporal, com Treballadora 
Familiar, 
 
 Atès que hi ha consignació pressupostària per atendre l’esmentada 
contractació en el Capítol I del pressupost d’aquest Ajuntament, partida 
pressupostària 21 121A1 13100 de Personal laboral eventual / Org. I Rec. 
Humans. 
 
 Atès el que preveuen els articles 16 i 94 del Reglament del Personal 
al Servei de les Entitats Locals això com els articles 12 i 15 c) de l’Estatut dels 
Treballadors, l’article 4è del Reial Decret 2720/1998. 
 
 Per tot això, en exercici de les competències que m’han sigut 
conferides en virtut de la delegació efectuada per l’Alcaldia d’aquest 
Ajuntament, mitjançant Decret número 3558/99 de data 15 de juliol, 
 

HE RESOLT 
 
 Primer.- Declarar raons d’urgència per contractar temporalment a 
la senyora Montserrat Fuster Bonfill, com a Treballadora Familiar al 
Departament de Serveis Socials. 
 
 Segon.- Autoritzar la contractació temporal d’interinitat de la 
senyora Montserrat Fuster Bonfill, en qualitat de Treballadora Familiar, 
perquè substitueixi a la titular del lloc de treball senyora Antonia Gonzalez 
Alcazar, ses del dia 5/07/2001 fins la seva reincorporació. 
 
 Tercer.- Adscriure a l’esmentada empleada al lloc de treball de 
Treballadora Familiar de Serveis Socials, establint-li les retribucions i la resta 
de condicions de treball establertes en el pacte de condicions de treball del 
personal de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat i dels seus Organismes 
Autònoms. 
 
 Quart.- Comunicar la present resolució a la interessada, al 
Departament de Serveis Socials, al de Recursos Humans i al Comitè 
d’Empresa. 
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 Cinquè.- Donar compte de la present resolució al Ple, en la propera 
sessió que se celebri. 
 
 Sisè.- Publicar la present contractació en el Butlletí Oficial de la 
Província i Diari Oficial de la Generalitat de conformitat al que preveu la 
normativa vigent.” 
 

Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President-Delegat de 
la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, s’assenyala que 
aquesta contractació es realitza donat que, per cobrir una baixa per 
maternitat,  s’han fet moviments dintre del Departament i s’ha contractat una 
treballadora familiar perquè aquesta faci d’assistent social, i aleshores, havia 
quedat vacant el lloc de treball de treballadora familiar. 
 
 Després d’això els reunits manifesten quedar-ne assabentats. 
 
 
 2.3.- Decret núm. 3990/01 de data 13 de juliol 
 
 “Vist l’escrit presentat pel senyor Jorge Alegre de Miguel, advocat 
amb domicili a efectes de notificacions a Barcelona, Carrer Pau Claris número 
165, 8ª c, actuant en nom i representació de l’entitat mercantil Dauphin 
Publicidad Exterior S.A, contra l’acord del Ple de l’Ajuntament de Cornellà de 
Llobregat de 29 de març de 2001, d’adjudicació a la empresa Avenir España 
S.A, de la concessió administrativa per a l’explotació publicitària mitjançant 
suports de comunicació de diferents espais de domini públic de Cornellà de 
Llobregat”. 
 
 El recurrent fonamenta el seu recurs en dos aspectes: 
 
1) La validesa de l’informe de l’arquitecte Municipals als efectes de 

valorar les diferents ofertes presentades. 
 
2) La presa en consideració dintre de l’apartat de “Propostes de millora 

del paisatge urbà que millori la imatge de la ciutat d’una inversió de 18 
milions de pessetes, consistent a la col·locació de pilons, pavimentació, 
ajardinament, -entre d’altres- i a realitzar les referides millores en els 
emplaçaments a on s’instal·lessin les tanques publicitàries, sense concretar 
la ubicació dels emplaçaments. 

 
 Respecte a la validesa de l’informe de l’Arquitecte Municipal, als 
efectes de valorar les diferents ofertes presentades, argüeix el recurrent, que 
conforme al plec de Condicions Tècniques, regula en el seu apartat 28, 
(obertura de pliques), que serà la Mesa de Contractació i no l’arquitecte 
municipal qui hagi de donar compte del resultat de la qualificació de la 
documentació presentada, indicant els licitadors exclosos o no del concurs. 
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 Entén el recurrent que l’Arquitecte Municipal no té competència per 
excloure una proposta presentada per qualsevol de les empreses licitadores, va 
excloure la valoració de la Proposta presentada per Dauphin, 
 
 Aquesta part entén que hi ha un error per part del recurrent, atès 
que si be existeix un informe de l’Arquitecte Municipal, aquest es només un 
informe tècnic, que desprès tal com reflexa l’acta d’obertura del sobre número 
3 de valoració de les ofertes estableix que “Desprès de considerar i valorar les 
ofertes presentades d’acord amb els criteris de qualificació aprovats, la Mesa 
fa seu el contingut dels informes emesos per l'Arquitecte Municipal de data 20 
de març del 2001 que s’adjunta, essent la valoració obtinguda per les 
empreses la següent:…” 
 
 Es per tant la Mesa de Valoració la que una vegada escoltats 
l’informe de l’arquitecte Municipal els fa seus, i adopta la decisió complint 
l’establert al Plec de Condicions. 
 
 Quant al segon punt objecte de recurs, referent a la presa en 
consideració  dintre de l’apartat de “Propostes de millora del paisatge urbà que 
millori la imatge de la ciutat d’una inversió de 18 milions de pessetes, 
consistent en la col·locació de pilons, pavimentació, ajardinament i altres, a 
realitzar en els emplaçaments. 
 
 En aquesta qüestió s’ha de dir que la Mesa de Contractació, va 
decidir no valorar, atesa la seva indefinició i la seva nul·la concreció, aquelles 
realitzacions lligades a l’emplaçament d’alguna de les tanques. Això a més es 
necessari fer-ho donat que la proposta de les empreses no suposa una 
acceptació definitiva de la ubicació i per tant totes aquelles realitzacions u 
obres d’instal·lació dependran al final de la ubicació definitiva de les tanques. 
Així mateix tampoc es poden considerar com a millores del paisatge urbà, sinó 
que son millores lligades a les propostes del licitador. 
 
 Per aquest motiu només s’han valorat aquelles millores que van 
deslligades totalment a la ubicació de les tanques publicitàries i no es possible 
valorar la inversió de Dauphin Publicidad per estar referida “als emplaçaments 
a on s’instal·lessin les tanques publicitàries”. 
 
 Per tot això en exercici de les competències que m’han sigut 
conferides en virtut de la delegació efectuada per l’Alcaldia d’aquest 
Ajuntament, mitjançant Decrets número 3558 de data 15 de juliol de 1999i 
3773 de 30 de juliol de 1999. 
 

HE RESOLT 
 
 Primer.- Desestimar el recurs de reposició presentat pel senyor 
Jorge Alegre de Miguel, advocat amb domicili a efectes de notificacions a 
Barcelona, Carrer Pau Claris número 165, 8ª c, actuant en nom i 
representació de l’entitat mercantil Dauphin Publicidad Exterior S.A, contra 
l’acord del Ple de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat de 29 de març de 
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2001, d’adjudicació a la empresa Avenir España S.A, de la concessió 
administrativa per a l’explotació publicitària mitjançant suports de 
comunicació de diferents espais de domini públic de Cornellà de Llobregat”. 
 
 Segon.- Ratificar la present resolució, a la propera sessió plenària 
que celebri aquest Ajuntament.  
 
 Tercer.- Notificar aquest acord al recurrent, pel seu coneixement i 
efectes.” 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Antonio Balmón Arévalo, 
com a President-Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i 
Comunicació, per manifestar que és un recurs contra la concessió que va 
acordar el Ple en el qual es fa referència a dues coses. 
 
 La primera, es diu que l’informe que accepta la Mesa de 
contractació, que és el de l’Arquitecte Municipal, no és vàlid per excloure la 
proposta presentada per la recurrent. Però això no és així, ja que la Mesa de 
contractació va assumir aquest informe i el va fer seu, incorporant-se en el 
dictamen. I l’altra qüestió a la qual fan referència és que no es va tenir en 
compte que en tots els emplaçaments on s’instal·lin les tanques publicitàries, 
diuen que es van a gastar una quantitat de diners per a millorar-los, però en 
aquesta qüestió, la Mesa de Contractació va decidir no valorar-ho a ningú, 
donat que la proposta de les empreses no suposa una acceptació definitiva de 
la ubicació. Per tant, es rebutgen els dos elements que ells plantegen en el 
recurs. 
 
 Tot seguit se sotmet a votació el decret, i és ratificat per unanimitat 
dels assistents. 
 
 
 2.4.- Decret núm. 4188/01 de data 20 de juliol 
 
 “Vista la proposta de contractació laboral de quatre persones per 
desenvolupar tasques de suport en càrrega i descàrrega de muntatge 
d’escenografia, presentada pel Departament de Cultura i Joventut i així com 
l’informe emès pel Departament d’Organització i Recursos Humans. 
 
 Atès que l’esmentada proposta es realitza per desenvolupar tasques 
de suport (càrrega i descàrrega, muntatge, ambientació, etc.), així com per 
aquells altres serveis de les mateixes característiques o similars, que es 
puguin requerir per les diferents activitats de la campanya Nits d’Estiu 2001. 
 

Atès que existeix consignació pressupostària suficient en la partida 
21451A013100 per atendre el cost de les esmentades contractacions. 
 
 Atès el que preveuen els articles 16, 17, 18, 19 i 20 del Reglament 
del Personal al Servei de les Entitats Locals, així com el que disposa el R.D. 
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2546/94, de 29 de desembre en relació a les contractacions temporals per 
obra o servei determinat. 
 
 Per tot això, en exercici de les competències que m’han sigut 
conferides en virtut de la delegació efectuada per l’Alcaldia d’aquest 
Ajuntament, mitjançant Decret número 3558/99 de data 15 de juliol, 
 

HE RESOLT 
 
 Primer.- Declarar raons d’urgència per contractar el personal 
laboral de caràcter no permanent per atendre el servei determinat de suport a 
la campanya Nits d’Estiu 2001. 
 
 Segon.- Autoritzar la contractació laboral temporal per Obra o 
Servei Determinat, a l’empara de l’article 15 de l’Estatut dels Treballadors, de 
les persones que a continuació es relacionen pels dies que s’indiquen, per la 
prestació de serveis com a Muntadors d’Instal·lacions Escenogràfiques per la 
campanya Nits d’Estiu 2001: 
 
NOM D.N.I. DIES IMPORT BRUT 
 
HECTOR PUENTE GARCIA 47832150-Q 6,7,13,14,20 i 21/7/01 21.843’- 
PABLO CASTAN VALLE 47776950-Q 6,7,13,14,20 i 21/7/01 21.843’- 
NARCISO CUARTERO MOYA 46467077-Q 6,7,13,14,20 i 21/7/01 21.843’- 
VICTOR LOPEZ BARBEIRO 47796071-R 13,14,20 i 21/7/01 14.562’- 
CARLOS MARTINEZ CARRASCO 47776350-Z 20 i 21/7/01 7.281’- 
NURIA ARZO ESTIVILL 46961539-R 20 i 21/7/01 7.281’- 
XAVIER RAMOS TARDA 47830243-H 20 i 21/7/01 7.281’- 
 
 
 Tercer.- Comunicar la present resolució als interessats, al 
Departament de Cultura i Joventut, al Departament d’Organització i Recursos 
Humans i al Comitè d’Empresa. 
 
 Quart.- Donar compte de la present resolució al Ple, en la propera 
sessió que se celebri. 
 
 Cinquè.- Publicar la present contractació en el Butlletí Oficial de la 
Província i Diari Oficial de la Generalitat de conformitat al que preveu la 
normativa vigent.” 
 
 El President-Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i 
Comunicació assenyala que, amb motiu de la campanya que s’està fent en 
Can Mercader els divendres i els dissabtes, s’ha contractat a set persones per 
ajudar a les tasques de trasllat, arranjament de las tarimes i tot allò que té 
relació amb les tasques del servei de suport. 
 
 Després d’això els reunits manifesten quedar-ne assabentats. 
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PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’INTERIOR, COMERÇ I 
COMUNICACIÓ 
 
 
 3.- Iniciar expedient i aprovar els Plecs de Condicions 
Econòmic-Administratives Particulars i Tècniques per a la contractació 
dels serveis de manteniment dels espais verds i de l’arbrat que depenen 
de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat. 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist l’expedient instruït per la contractació amb les següents 
característiques: 
 
Objecte del contracte: Concurs de la conservació i el manteniment dels parcs, 
jardins, places enjardinades i altres espais verds públics de la ciutat, així com 
el manteniment de l’arbrat viari 
Tramitació: Ordinària 
Procediment d’adjudicació: Obert 
Forma d’adjudicació: Concurs 
Naturalesa: Contracte de gestió de serveis públics. 
 
 Vist l’informe emès al respecte pel Cap del Departament de 
Contractació-Patrimoni i Secretària General i Cap del Departament de 
Manteniment i Serveis. 
 
 Aquesta Comissió Informativa de Règim Interior, Comerç i 
Comunicació, proposa al ple de l’Ajuntament, l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Iniciar expedient de la següent contractació: 
 
Objecte del contracte: Concurs de la conservació i el manteniment dels parcs, 
jardins, places enjardinades i altres espais verds públics de la ciutat, així com 
el manteniment de l’arbrat viari 
Tramitació: Ordinària 
Procediment d’adjudicació: Obert 
Forma d’adjudicació: Concurs 
Naturalesa: Contracte de gestió de serveis públics. 
 
 Segon.- Aprovar el Plec de Condicions Econòmic-Administratives 
Generals i el Plec de Condicions Tècniques que figuren com annexos I i II, del 
contracte de gestió de serveis públics per la conservació i manteniment dels 
parcs, jardins, places enjardinades i altres espais verds públics de la ciutat, 
així com el manteniment de l’arbrat viari. 
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 Tercer.- Autoritzar la despesa de caràcter plurianual i fent ús de les 
facultats concedides per l’ article 84 del R.D. 500/90, de 20 d’ abril, ateses les 
circumstàncies excepcionals que concorren en el present expedient de 
contractació, aplicar la mateixa en els exercicis i pels imports següents 
 
13 432D0 22735 24.666.667 (01-11-2001 al 31-12-2001) 
13 432D0 22735 148.000.000 (Any 2002) 
13 432D0 22735 148.000.000 (1-1-2003 al 31-10- 2003) 
13 432D0 22735 148.000.000 (Any 2004) 
13 432D0 22735 148.000.000 (Any 2005) 
13 432D0 22735 148.000.000 (Any 2006) 
13 432D0 22735 123.333.333 (1-1-2007 al 31-10-2007) 
 
subordinat al crèdit que es consigni en els respectius Pressupostos” 
 
 Quart.- Aprovar la convocatòria de concurs per l’ adjudicació del 
esmentat contracte. 
 
 Cinquè.- Anunciar la licitació i sotmetre l’ esmentat Plec de 
Condicions a exposició pública, de forma simultània, durant un termini de 30 
dies, mitjançant la inserció dels corresponents anuncis al Butlletí Oficial de la 
Província i Diari Oficial de la Generalitat, a efectes de possibles reclamacions. 
 
 En cas de produir-se reclamacions contra el Plec de Condicions la 
licitació s’ajornarà quant resulti necessari. 
 
 Sisè.- Comunicar la present resolució a la Intervenció Municipal 
així com al Departament de Via Pública, Manteniment i Serveis 
 
 Setè.- Facultar al Tinent d’Alcalde d’Interior, Comerç i 
Comunicació, senyor Antonio Balmón Arévalo, per a la firma de quants 
documents públics i privats fossin necessaris per a l’execució dels acords que 
antecedeixen.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, es fa una 
explicació del dictamen, manifestant que el contracte vigent finalitza dintre 
d’uns mesos i, per tant, s’ha de procedir a la nova contractació. És un 
contracte per un període de sis anys i amb un valor de cent quaranta-vuit 
milions de pessetes anuals. El contracte compren tot allò relacionat amb el 
manteniment de les zones verdes, la seva neteja, el manteniment de totes les 
zones enjardinades, la poda, el tractament fitosanitari, noves plantacions i 
també tot el que és neteja d’escossells. La forma d’adjudicació és mitjançant 
concurs. 
 



12 

 A continuació pren la paraula el senyor Ignacio Flórez Barrón, com 
a Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per comentar respecte aquest tema si 
com això fins ara ho ha portat Tecsalsa, la idea fonamental -encara que surt a 
concurs- és que ho segueixi portant Tecsalsa, per la funció social que fa. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 4.- Extinció de la cessió d’ús a la Generalitat de Catalunya –
Departament d’Ensenyament- de l’Institut d’Ensenyament Secundari 
Jacint Verdaguer, situat a l’Av. Salvador Allende, núm. 45. 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist els acords municipals de Ple de dates 20 de març de 1997, 24 
de setembre de 1997 i 22 de desembre de 1998, referents a la cessió de l’ús 
per un termini de 30 anys, a la Generalitat de Catalunya, de l’Immoble del 
Centre Escolar “Jacint Verdaguer”, per impartir ensenyaments secundaris en 
el marc d’aplicació del calendari de la LOGSE. 
 
 Atès que conforme als informes de la Directora de l’Institut 
Municipal d’Educació, “el passat curs escolar 2000/2001 es va iniciar el 
procés de tancament del centre (Institut d’Ensenyament Secundari 
Verdaguer), derivant la demanda d’alumnes nous a l’Institut d’Ensenyament 
secundari Maria Aurèlia Campmany, no realitzant-se ja cap activitat en el curs 
escolar 2001-2002. 
 
 Atès l’establert als articles 25, 49 i 50 del Reglament de Patrimoni 
dels Ens Locals, així com el Decret 212/1994 de 26 de juliol de la Generalitat 
de Catalunya, referent a l’autorització prèvia a la desafectació d’edificis públics 
escolars. 
 
 Aquesta Comissió Informativa de Règim Interior i Governació, 
proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels presents acords. 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Iniciar expedient de desafectació de l’Institut 
d’Ensenyament Secundari Verdaguer, ubicat a l’Avinguda Salvador Allende, 45 
de Cornellà de Llobregat. 
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 Segon.- Sol·licitar al Departament d’Ensenyament de la Generalitat 
de Catalunya la desafectació de l’esmentat centre escolar.  
 
 Tercer.- Comunicar el present acord al Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, així com al Institut Municipal 
d’ Educació pel seu coneixement i efectes.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, es fa una 
explicació del dictamen manifestant que, com tots sabem, aquest any era 
l’últim en què es realitzaven allà cursos escolars. Per tant, com existia una 
cessió d’ús d’aquest espai al Departament d’Ensenyament i com aquesta 
cessió ja no té cap objecte, procedeix recuperar per a l’Ajuntament tota la zona 
on esta instal·lat l’institut, els patis i voltants. Com ja vaig comentar en la 
Comissió Informativa, encara no tenim decidit l’ús al qual es destinarà l’espai, 
però el que sí està clar és que hem tingut que iniciar aquest procés perquè 
torni a ser propietat de l’Ajuntament, i mentrestant, anirem pensant a quin 
tipus d’ús es pot destinar tota aquesta zona. 
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que, -
com molt bé ha dit el senyor Balmón-, ho hem comentat, i allò que demana és 
que aquest edifici estigui tancat el mínim temps possible perquè, donades les 
necessitats que té la ciutat, és un luxe tenir un edifici d’aquestes 
característiques tancat. Crec que tindríem que començar a plantejar-nos en 
què es pot convertir i penso que hi ha moltes opcions, per a la gent gran, per a 
jardí d’infants, és a dir, hi ha moltes opcions per utilitzar-ho i cal agilitzar-ho 
tant com es pugui perquè aquest edifici estigui altra vegada en bones 
condicions d’ús. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 5.- Donar compte al Ple de la personació d’aquest Ajuntament 
en exercici de l’acció popular a les Diligències Prèvies núm. 1336/2000 
que se segueixen al Jutjat d’Instrucció núm. 40 de Madrid. 
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 DICTAMEN 
 
 “Vist l’Acord de Ple de 29 d’abril de 1999, que entre d’altres va 
acordar denunciar davant el Jutjat corresponent i davant el Ministeri Fiscal, al 
senyor Josep Clemente i, en el seu cas, contra els propietaris del diari La 
Razón, per la presumpta comissió d’un delicte d’injúries i/o calumnies contra 
autoritats i funcionaris d’aquest Ajuntament; i d’altre banda, exercitar les 
accions penals que es desprenguin dels esmentats informes que pot exercitar 
aquesta Administració, per ostentar suficient legitimació, en relació amb 
aquest fets i donar compte al Ple d’aquest Ajuntament, de les accions 
exercitades en execució d’aquests acords. 
 
 Vist que en data 12 d’Abril de 2000, aquest Ajuntament de Cornellà 
va personar-se a les Diligències Prèvies 1336/2000 que se segueixen al Jutjat 
d’Instrucció número 40 de Madrid, incoades pel senyor José Montilla Aguilera 
i el senyor Balmón Arévalo, amb formulació de querella contra el periodista 
senyor José Clemente del diario “La Razón”, sol·licitant tingui com a part a 
aquest Ajuntament en l’exercici de l’acció popular  
 
 Per tot l’anterior, el President de la Comissió Informativa d’Interior, 
Comerç i Comunicació proposa al Ple Municipal l’adopció del següent: 
 

ACORD 
 
 Únic.- Donar compte al Ple de la personació d’aquest Ajuntament 
en l’exercici de l’acció popular a les Diligències Prèvies número 1336/2000 que 
se segueixen al Jutjat d’Instrucció número 40 de Madrid, assenyalada a la 
part expositiva del present acord.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, es fa una 
explicació del dictamen  manifestant que d’aquesta qüestió ja s’havia de donar 
compte fa temps, perquè és un acord del Ple de l’any 1999 a on vam decidir 
que donaríem compte d’això. Fa referència a la personació de l’Ajuntament en 
unes diligències –com recordeu- que estaven relacionades amb una notícia que 
va aparèixer en el diari “La Razón”. 
 
 A continuació intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com 
a Portaveu del Grup Municipal del PP, manifestant que la seva posició, sense 
cap dubte, va a ser la mateixa –bé, dic la nostra, vull dir la meva- perquè 
l’altra vegada quan es va portar al Ple en l’altra legislatura, jo no estava 
present i la meva posició la vaig fer per escrit, però, repeteixo, va a ser la 
mateixa. Però, m’agradaria que m’expliqués quantes actuacions processals 
s’han realitzat en aquest tema i per què torna al Ple. A més, quants diners ha 
suposat per a l’Ajuntament de Cornellà?. I per últim, també vull saber per què 
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no porta la defensa d’aquest cas el Gabinet Jurídic de l’Ajuntament i el porta 
un gabinet aliè.  
 
 Com he dit abans -apart d’aquestes preguntes- la meva o la nostra 
posició serà la mateixa de l’altra vegada, perquè crec que aquest és un tema 
que té que ser defensat a nivell personal, sense utilitzar els fons públics per a 
fer-ho, i m’assembla un desbaratament -i ho dic així amb la major suavitat de 
la que soc capaç- dels fons públics, pretendre portar aquest tema a les 
màximes instàncies a costa de l’erari públic de Cornellà. 
 
 En aquest moment s’absenta de la sessió el Tinent d’Alcalde 
d‘Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, senyor Jose Luís Morlanes Galindo. 
 
 Pren la paraula el senyor Alcalde assenyalant que s’aclarirà tot allò 
que es tingui que aclarir en el benentès que en aquest punt no hi ha posició, 
simplement, es dóna compte al Ple. No és un tema que es sotmeti a votació, -
l’ordre del dia ho diu ben clar-, simplement es compleix amb un requisit, ja 
que en el Ple a on es va acordar exercir aquestes actuacions es va dir que es 
donaria compte, doncs bé, es dona compte. 
 
 A continuació intervé el senyor Antonio Balmón Arévalo, com a 
President-Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i 
Comunicació, assenyalant que - com molt bé ha dit el senyor Alcalde-, és clar 
que no hi ha cap posició, simplement, donem compte d’un acord del Ple, en 
concret, la personació de l’Ajuntament. Jo no vaig a repetir els elements de 
l’anterior mandat. Aquesta querella va ser presentada per part de l’Ajuntament 
-per part de dues persones-, no en funció de les seves persones, sinó en funció 
dels càrrecs que exercien, i si vostè admet la calumnia i la injúria, aquest és 
un problema seu, no és un problema nostre. Allò que està clar és que quan es 
va interposar, es van dir calumnies i injúries com va quedar demostrat més 
tard a les resolucions judicials relacionades amb la discoteca.  
 
 Per tant, tot això està relacionat amb tots aquests fets i no crec que 
això estigui en funció de les nostres situacions personals sinó de les 
responsabilitats que ostentem en aquest Ajuntament. Si el Partit Popular vol 
seguir mantenint la mateixa situació que mantenia a l’anterior legislatura de 
donar més recolzament i més credibilitat a la gent que gestionava “Blade” o la 
gent que es va dedicar a realitzar aquest tipus de calumnies, doncs, 
francament, aquest és un tema que se’l tindran que resoldre vostès i no 
nosaltres. En relació a la sèrie de preguntes que ha fet, evidentment, no tinc 
les dades aquí i del que es tracta és només de donar compte al Ple d’aquesta 
personació. 
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que 
creu que aquesta estimació és seva, perquè és molt lliure de creure el que 
pensa. Jo simplement he dit que “s’està defenent”, -no dic que tinguin o no 
tingui la raó, en això són els jutges els que tenen la paraula i crec que ja s’han 
pronunciat-. No estic parlant de “Blade”, en el cas concret d’aquesta querella, 



16 

no estem parlant de la discoteca que és una cosa que no m’interessa. El que 
l’estic preguntant és molt clar, és que com que ja s’han dictat unes sentències, 
crec jo, -per això demanava informació perquè a lo millor estava equivocada-, 
que allò que es pretén és portar-ho a altres instàncies més altes, perquè 
aquesta sentència no és satisfactòria. Per això li preguntava, en el benentès de 
què a mi tot el que hagi passat en la discoteca “Blade” m’interessa com a 
regidora de l’Ajuntament de Cornellà, per les repercussions que té, a l’igual 
que m’interessa, senyor Balmón, què passa en d’altres discoteques de la 
ciutat, no solament el que passa en la discoteca “Blade”, no tinc cap relació 
amb ells en el sentit de que vostè ho pren. 
 
 Simplement m’interessa què es gasta des de l’Ajuntament de 
Cornellà, i és d’allò del que estic tractant. Em sembla que això és una nova 
reposició, és el que volia tenir clar, donat que, com ja l’he dit, no sóc una 
lletrada i no entenc molt bé. He estat mirant l’expedient i crec endevinar això; 
donat que les sentències no han sigut satisfactòries s’eleva a un altre àmbit en 
el que, per suposat, va a costar molts més diners a l’Ajuntament de Cornellà i 
als fons públics. Aquesta és la meva posició i jo li prego que no ho barregi amb 
altres termes, perquè estem parlant de la querella al diari de “La Razón”, no a 
la discoteca “Blade”. 
 
 Pren la paraula el senyor Alcalde, Jose Montilla Aguilera, per 
manifestar que -com vostè molt bé diu-, certament, el jutjat va donar la raó a 
aquest Ajuntament, i la va treure a les persones que ens van estar difamant a 
través de “La Razón”, en alguns casos, utilitzant documentació pública que 
algun regidor o regidora, i vostè, en concret, havia demanat. Hem de recordar 
que en el diari “La Razón” van sortir fotocòpies de documents que vostè havia 
demanat, no sé si vostè les va facilitar o algú les hi va donar, el cas és així. Els 
tribunals van acabar donant la raó a aquest Ajuntament, i traient-la a aquests 
senyors de “La Razón” que es van dedicar públicament a difamar-nos, i com la 
difamació no ha de ser gratis, evidentment, vam decidir, -i aquí en el Ple es va 
autoritzar-, exercir les accions legals pertinents per defensar el bon nom, no 
solament del càrrecs públics, sinó d’aquesta institució que havia sigut 
difamada per aquest mitjà de comunicació com va quedar acreditat per una 
sentència de l’Audiència Provincial de Barcelona. A més, hem de recordar que 
no solament ens va donar la raó sinó que les persones que van estar litigant i 
difamant a aquest Ajuntament, van ser condemnades en costes -com vostè ja 
sap-. Crec que queda ben clar quin és el tema, no?. 
 
 Respecte a per què ho fa un advocat de fora i no de l’Ajuntament, 
miri hi ha especialitats que, afortunadament, tampoc són les dels advocats 
municipals, perquè no son les més normals, diguem que no tenim 
especialistes en dret penal, afortunadament, no els necessitem, són casos molt 
comptats i esperem que no tinguem molts més. Aqueixa és la raó. Quan 
apareix algun tema específic per al qual no hem tingut un especialista i que 
hem considerat de relleu, s’ha recorregut a advocats de fora, cosa que es fa 
excepcionalment, no ha sigut aquest l’únic cas. Per tant, en el sentit que es va 
dir que es donaria compte quan es presentessin les oportunes accions penals, 
com s’han presentat, simplement, es dona compte. 
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 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Tinent d’Alcalde 
d‘Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo. 
 
 Després d’això els reunits manifesten quedar-ne assabentats. 
 
 
 
 6.- Ratificar i convalidar a tots els efectes administratius 
l’acció administrativa interposada pel Consorci Local “LOCALRET” en 
representació, entre d’altres, d’aquest municipi davant el Ministeri 
d’Hisenda. 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist que el Consorci Local per al desenvolupament de les xarxes de 
telecomunicació i les noves tecnologies (LOCALRET), del qual aquest 
Ajuntament és membre integrant, ha endegat les accions oportunes per 
reclamar al Ministeri d’Hisenda una revisió de les liquidacions que l’empresa 
Telefònica, S.A. ha realitzat respecte les seves obligacions fiscals amb 
l’Administració, demanant al Ministeri d’Hisenda una correcta gestió, 
inspecció i recaptació de la compensació substitutòria dels tributs locals que 
ha de satisfer Telefònica, en virtut del règim fiscal especial establert a la Llei 
de 15/1987, de 30 de juliol sobre règim fiscal de la Companyia Telefònica 
Nacional d’Espanya, S.A. 
 
 Atès que aquest Ajuntament de Cornellà de Llobregat està 
interessat en la tramitació i resolució de les accions iniciades pel Consorci 
Local LOCALRET. 
 
 Vist l’informe de la Secretària General número 20/2001 d’aquest 
Ajuntament.  
 
 Vist l’article 47.3.c) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les 
bases de règim local, sobre la transferència de funcions o activitats a altres 
Administracions Públiques. 
 
 Per tot això, el President de la Comissió Informativa d’Interior, 
Comerç i Comunicació, proposa al Ple l’adopció dels següents, 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Ratificar i convalidar a tots els efectes administratius 
l’acció administrativa interposada pel Consorci Local LOCALRET en 
representació, entre d’altres, d’aquest municipi davant el Ministeri d’Hisenda 
mitjançant escrit presentat el dia 27 de març de 2001, requerint la correcta 
liquidació de la compensació substitutòria dels tributs locals de les empreses 
del grup Telefónica, S.A. i sol·licitant informació detallada sobre la gestió 
tributària de l’esmentada compensació. 
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 Segon.- Presentar davant el Ministeri d’Hisenda escrit ratificant i 
adherint-se a l’acció interposada pel Consorci Local LOCALRET en 
representació, entre d’altres, d’aquest municipi, mitjançant l’escrit presentat 
davant el Ministeri d’Hisenda en data 27 de març de 2001. 
 
 Tercer.- Autoritzar expressament al Consorci Local LOCALRET per 
a que, en nom i representació del municipi de Cornellà de Llobregat interposi 
les accions administratives i judicials que siguin necessàries per exigir la 
correcta liquidació de la compensació substitutòria dels tributs locals de les 
empreses del grup Telefònica, S.A. i per a la defensa i restitució, en el seu cas, 
dels interessos econòmics d’aquesta corporació presumptament perjudicats en 
la gestió tributària de l’esmentada compensació.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, es fa una 
explicació del dictamen manifestant que, l’acord és per autoritzar a “Localret” 
per a què sol·liciti, en representació de l’Ajuntament, la compensació prevista 
en la Llei 15/1987, que regula les aportacions que s’havien de realitzar a les 
corporacions locals per les empreses de Telefónica, S.A., en funció de la 
facturació bruta d’aquelles. S’ha descobert que entre les declaracions de 
aqueixes facturacions, no estan incorporades les relacionades amb el tema de 
la telefonia mòbil i, per tant, el que es demana és que el Ministeri d’Hisenda, 
que ha de tutelar la solvència financera dels municipis, procedeixi a reclamar 
que Telefònica i, posteriorment, les diferents empreses que ha anat creant 
Telefònica després de l’any 1999, liquidin als ajuntaments les parts 
corresponents a tots el serveis de telefonia, a més de les de telefonia fixa.  
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE PLANIFICACIÓ, 
ECONOMIA I HISENDA 
 
 
 7.- Aprovar la modificació de crèdit número 34/01 per crèdit 
extraordinari i suplement de crèdit amb càrrec al Romanent de Tresoreria 
i baixes per anul·lació de despeses. 
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 DICTAMEN 
 
 “Vista la necessitat de suplementar la partida pressupostària 
12.432C0.2210101 –“Subministrament aigua exterior”, per un import de 
25.000.000,- de pessetes, per tal de fer front les despeses derivades del 
consum per la resta de l’exercici. 
 
 Vist l’escrit del Cap del Departament de Patrimoni Cultural, Històric 
i Biblioteques, proposant modificació de crèdit per transferència entre 
partides, per un import de 500.000 pessetes. 
 
 Vista la proposta de modificació de crèdit per transferència entre 
partides motivada per la necessitat d’adquisició de vehicles nous per la policia 
municipal, per un import de 4.000.000 de pessetes. 
 
 Vista la petició del Departament d’Esports de la concessió d’una 
subvenció nominativa al C.D. Fontsanta-Fatjó per un import d’1.000.000,- de 
pessetes com a crèdit extraordinari. 
 
 Atès el que disposa l’article 158 de la Llei 39/1988 i 35, 36 i 37 del 
R.D. 500/1990, de 20 d’abril. 
 
 Atès el que estableixen els articles 12 i 14 de les Bases d’Execució 
del Pressupost per a l’any 2001. 
 
 Atès l’informe favorable de la Intervenció Municipal. 
 
 El Ponent de l’Àrea de Planificació, Economia i Hisenda, vist el 
dictamen favorable de l’esmentada Comissió, proposa al Ple de l’Ajuntament 
l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Aprovar l’expedient de modificació de crèdits número 
34/01 per crèdit extraordinari i suplement de crèdit amb càrrec al romanent 
de Tresoreria i baixes per anul·lació de despeses, que es proposa, d’acord al 
següent detall: 
 
 
ESTAT D’INGRESSOS 
 
 PREVISIÓ PREVISIÓ 
PARTIDA DESCRIPCIÓ INICIAL ALTES BAIXES FINAL  
 
71.87000 ROMANENT TRES.CREDIT EXTR. 135.893.025 1.000.000 ------ 136.893.025 
71.87001 ROMAMENT TRES.SUPL.CREDIT 20.958.555 25.000.000 ------ 45.958.555 
 ---------------------------- 
 TOTAL ................................................................  26.000.000 ------ 
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ESTAT DE DESPESES 
 
 CONSIGNACIÓ CONSIGNACIÓ 
PARTIDA DESCRIPCIÓ INICIAL ALTES BAIXES FINAL  
 
13.432E0.62400 ADQ.VEHICLES/MANT. 10.000.000 4.000.000 ------ 14.000.000 
11.222B0.62401 ADQ.VEH./POLICIA(INC.00) 4.000.000 ------ 4.000.000 0 
61.451E0.2260502 FUNC.BIBL.CENTRAL 1.000.000 500.000 ------ 1.500.000 
61.451E0.62303 SENY.INT.BIB.CENTRAL 2.500.000 ------ 500.000 3.000.000 
12.432C0.2210101 SUBM.AIGUA EXTERIOR 14.790.000 25.000.000 ------ 39.790.000 
63.452F0.48983 SUBV.C.D.FONTSANTA-FATJÓ 0 1.000.000 ------ 1.000.000 
 ------------------------------- 
 TOTAL .........................................................  30.500.000 4.500.000 
 
 
 Segon.- Exposar al públic el pressent acord en els termes establerts 
en l’article 150 de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, Reguladora de les 
Hisendes Locals. 
 
 Tercer.- El present acord s’entendrà definitiu si en el termini 
d’exposició pública no hi ha reclamació contra el mateix.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ramon Salabert Parramon, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, es fa 
una explicació del dictamen manifestant que, -com diu al punt l’ordre del dia-, 
hi ha modificació en unes quantes partides. En concret, en la que fa referència 
a adquisició de vehicles de manteniment per adquirir un vehicle destinat a 
usos en el cementiri de la ciutat. A la biblioteca central, també hi ha una altra 
per cinc-centes mil pessetes. En subministrament d’aigua exterior -tal com 
vam comentar en la Comissió Informativa- hi havia la sol·licitud per part del 
departament d’una quantitat important en relació al consum d’aigua, partida 
que augmentava 25.000.000.- de pessetes. Ja vaig comentar en la Comissió 
Informativa, que la sorpresa d’aquest increment va motivar que m’adrecés al 
Tinent d’Alcalde de Via Pública perquè m’informessin en relació a aquest 
assumpte, que tot seguit els hi exposo.  
 
 Hi ha un increment de vuitanta-tres mil set-cents vuitanta-vuit 
metres quadrats que són d’instal·lació de xarxa per aspersió de nova ubicació. 
Això són instal·lacions que s’han anat fent de forma gradual i progressiva, no 
van entrar en funcionament totes de cop, el que sí està clar és que quan han 
posat totes en marxa, l’increment en metres quadrats d’extensió de regs per 
aspersió que han incrementat el consum d’utilitzacions d’espais verds i els 
camps de futbol de la pròpia ciutat, s’ha traslladat a la factura de l’aigua. Amb 
independència d’això, hi ha per part del Tinent d’Alcalde de Via Pública el 
compromís d’analitzar més en profunditat el propi estudi que ja en el seu dia 
es va fer sobre diferents aspectes del reg a la ciutat, boques d’incendi, regs per 
aspersió, fonts públiques, etc., i veure si és que també pogués haver, -que no 
ho descartem-, la possibilitat d’algun tipus d’escapament d’aigua que no 



21 

tinguem detectat. Es posarà en funcionament aquesta exhaustiva investigació, 
però una part important queda bastant justificada per l’increment de vuitanta-
tres mil set-cents vuitanta-vuit metres quadrats de nou reg per aspersió.  
 
 Per altra banda, part d’aquesta partida també feia referència a sis 
milions de pessetes que quedaven -com també vaig explicar- justificats per 
factures que es devien a “Precsa”, donat que el comptador de l’aigua del Centre 
de Formació de Can Mercader no estava segregat i tota l’aigua del reg del Parc 
també anava imputada a la factura de “Precsa”. Això ha quedat resolt en el 
sentit que ara el Centre de Formació té el seu propi comptador i la seva pròpia 
escomesa d’aigua, i el reg del Parc ja va dintre de la partida de Via Pública. A 
més a més apareix un milió de pessetes de subvenció al Club Esportiu 
Fontsanta-Fatjó. Hi ha en total trenta milions cinc-centes mil pessetes d’altes, 
quatre milions cinc-centes mil pessetes que s’autofinancien amb baixes i vint-
i-sis milions de pessetes que s’apliquen amb càrrec a romanent de tresoreria. 
 
 A continuació intervé el senyor Ignacio Flórez Barrón, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per expressar que, en relació amb el 
tema de la factura de l’aigua, sí que vull fer un comentari, perquè després del 
que vam parlar a la Comissió Informativa, el senyor Antonio Martínez, ens va 
enviar a tots els Portaveus una relació de las noves zones de reg per aspersió 
que es fan a Cornellà. Bé, jo considero que sent veritat part del que aquí es 
diu, hi ha algunes coses que no són així, perquè no és cert que tot el que aquí 
s’exposa no es regués abans, es regava d’altra forma però es regava. Per 
exemple, al Parc de Can Mercader no es feia reg automàtic, però es feia per 
aspersió, i l’aigua que es gastava no sé si era més o menys que la que ara se 
gasta, per tant, la qüestió no ha canviat, ni el Parc és més gran de el que era 
l’any passat, per a què s’hagi casi doblat la quantitat de la despesa que suposa 
aquesta partida. Trèiem aquests cinc milions que estaven mal facturats però 
això suposa passar d’uns vint milions de pessetes a trenta-quatre milions.  
 
 A més, això no m’acaba de convèncer perquè, si la eficiència que 
devia de suposar tota nova tècnica, el que comporta és una despesa de gairebé 
el doble d’aigua, millor que deixéssim aquests avanços tècnics. No té sentit 
que introduïm nous sistemes que han de ser, per sobre de tot, més eficients i 
que, ara, el que obtenim és molta més despesa d’aigua. Això són coses que 
hem parlat moltes vegades aquí. Independentment d’això, vull fer un petit 
comentari a dos coses concretes: Diumenge passat havia plogut en quantitat, 
el Parc de Can Mercader estava ple d’aigua, havia zones totalment inundades, 
però allà s’estava regant en aquell moment. Jo vaig anar a parlar amb aquells 
nois que estan per allà i vaig dir: “Però què passa, no podeu vosaltres 
controlar-ho?.” I em van contestar: “És que aquesta aigua que hi ha no és del 
reg”. Vaig comentar: “Ja sé que no és de reg, és del que ha plogut, però es que 
esteu regant damunt de l’aigua, senyors”. Van respondre: “Si són deu minuts!” 
-encara ho justificaven-.  
 
 Després d’això, durant la setmana s’ha seguit regant quan allí 
encara hi ha aigua estancada en alguns punts. Ja sabeu que vinc insistint en 
què, fins i tot, en l’hivern s’està regant en el Parc i en moltes zones verdes un 
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dia sí i altre no, això és una innecesarietat total i absoluta, i un 
malbaratament que no ens podem permetre, i és necessari que introduïm, no 
solament sistemes tècnics, sinó també criteris per a reduir el consum de 
l’aigua. 
 
 Altra cosa que vull marcar és que fa dos o tres dies em vaig trobar 
al carrer de la Miranda un camió de manteniment i dos senyors netejant les 
plaques de tràfic. Bé, quan ho vaig detectar baixava des de la plaça Cortada i 
vaig arribar al carrer de la Miranda que és a on estàvem. Des d’allí veia com el 
raig d’aigua saltava, vaig creure que estaven fumigant els arbres, vaig passar i 
el que vaig veure és que estaven, amb un raig d’aigua a pressió tremend, 
donant-li a la placa, vaig passar més endavant i encara seguien. Si els milers 
de plaques que hi ha a Cornellà es netegen mitjançant aquest sistema, la 
quantitat de milers de litres d’aigua que es deuen tirar és impressionant, i 
segurament que una persona amb una galleda i una baieta fa més bé la 
funció. No dic que tingui que ser aquest el sistema, però el que no pot ser és 
que durant un o dos minuts o no sé quan, a cada placa s’estigui tirant aigua, 
perquè això és un cost econòmic, un cost energètic i un malbaratament d’un 
recurs que és vital i que cada dia ho serà més. 
 
 A continuació pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per dir que creu que 
això s’ha d’estudiar en profunditat. I a part d’algunes coses que comparteix 
amb el senyor Flórez i que ella ha vist també, (com regar amb una mànega 
trencada, de manera que l’aigua en lloc de sortir cap a on havia de sortir, 
sortia pel carrer, que estava inundat), jo, a pesar de l’estima tan gran que tinc 
a les persones que hi ha a “Tecsalsa”, penso que els monitors que acompanyen 
a aquests nois han d’estar més presents en les actuacions i en els treballs i 
controlar-los, no solament per l’aigua, sinó també per altres coses com la 
perillositat que, a vegades, les maquinàries porten -això ja ho he dit vàries 
vegades-. 
 
 Crec que tindríem que reprendre el tema del reg i mirar si hi ha 
alguna altra sistema amb el que pugui sortir més barat el reg d’aquests Parcs. 
Si hi ha més gespa evidentment hi haurà una mica més de despesa, però 
duplicar el rebut de l’aigua… 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Antonio Martínez Flor, com a 
Regidor-Delegat de l’Àrea de Via Pública, Manteniment i Serveis, per dir que 
s’està estudiant conjuntament amb la Companyia d’Aigües baixar el rebut de 
l’aigua, no baixar el volum d’aigua que es va a gastar, i això mitjançant 
aconseguir que en lloc de pagar-la a vuitanta-dos pessetes el metre cúbic -que 
estem pagant-, passem a pagar-ho a quaranta-una pessetes, per mitjà d’una 
sèrie de pous i altra sèrie de coses que ells van a fer. Allò que és el consum, el 
volum d’aigua, evidentment, tendeix a créixer. És cert que algunes de les 
zones que aquí es posen es regàvem abans, però, per exemple, la zona nova 
que s’ha fet sota la Torre de la Miranda, entre el camp de futbol i el baixador, 
s’estava regant amb el sistema que ha comentat abans el senyor Flórez, amb 
un sistema de col·locar un aspersor i regar-la. Tots els que veu passar per allí 
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veu poder veure que estava groga, ara si passeu la veureu que està verda, i 
està verda perquè hem posat reg per aspersió, i això només té un misteri que 
és tirar quatre o cinc vegades més aigua de la que tiràvem abans. 
Desgraciadament, l’única manera de que la ciutat tingui els jardins en perfecte 
estat, de color verd i no groc, és tirar-hi aigua, no hi ha altra. Altra qüestió és 
que es plantegi que no posem gespa a la ciutat, és un plantejament que 
sempre el senyor Flórez ha tingut, -que jo no comparteixo-, perquè allò que 
proposa és un tipus de plantes que amb els remolins d’aire que tenim a la 
ciutat, el que augmenta i provoca són acumulacions de brutícia, i això també 
ho hem demostrat en zones com Sant Ildefons, on hem tingut que arrancar tot 
aquest tipus d’arbust i plantar gespa. A partir d’ara, nosaltres volem, -i estem 
parlant amb la Companyia de l’Aigua-, reduir el rebut de l’aigua, 
desgraciadament, el consum de l’aigua si volem tenir una ciutat amb jardins, 
una ciutat verda i una ciutat neta -i això que encara no ens em plantejat la 
neteja- no va a baixar. Ho sento. 
 
 En aquest moment pren la paraula el senyor Alcalde, per a dir que 
ara no estem discutint aquest tema -que és molt interessant i que segur que, a 
més, en el marc de la Comissió Informativa podeu discutir-ho-, sinó una 
modificació de crèdit del pressupost.  
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 8.- Aprovar la modificació de crèdit núm. 4/01 del Pressupost 
de l’I.M.E. per suplement de crèdit finançats amb romanent líquid de 
Tresoreria. 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vista la Resolució de la Presidència número 223/01 de data 17-07-
01 de l’Institut Municipal d’Educació, proposant a l’Alcalde-President 
l’aprovació de la modificació de crèdit per suplement de crèdit finançat amb 
càrrec al Romanent de Tresoreria, per un import de 18.208.000,- pessetes. 
 
 Vist l’escrit del Cap dels Serveis Administratius de l’Institut 
Municipal d’Educació de data 17 de juliol d’enguany, sol·licitant la confecció 
de la Proposta d’Acord per a l’aprovació pel Ple de l’expedient abans esmentat. 
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 Atès el que estableix l’article 158 de la Llei 39/1988, Reguladora de 
les Hisendes Locals, de 28 de desembre i els articles 35, 36 i 37 del R.D. 
500/1990, de 20 d’abril. 
 
 Atès el que estableix l’article 14 de les Bases d’Execució del 
Pressupost per a 2001. 
 
 Vist l’informe favorable de l’Interventor General. 
 
 El Ponent de l’Àrea de Planificació, Economia i Hisenda, vist el 
dictamen favorable de l’esmentada Comissió, proposa al Ple de l’Ajuntament 
l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 

 Primer.- Aprovar l’expedient de modificació de crèdit número 
4/2001 del Pressupost de l’Institut Municipal d’Educació, mitjançant 
suplement de crèdit amb càrrec al Romanent de Tresoreria, que es proposa, 
d’acord al següent detall: 
 
 
ESTAT DE DESPESES 
 
 CONSIGNACIÓ CONSIGNACIÓ 
PARTIDA DESCRIPCIÓ INICIAL ALTES FINAL  
 
49423B046701 TRANSFER.CAD UNED 3.500.000 1.825.000 5.325.000 
49423F548900 SUBVENCIO PROJ.EDUC. 7.700.000 7.613.000 15.313.000 
49423H248900 SUBV.ESCOLA MAR/PARES 4.000.000 3.722.000 7.722.000 
49423H248901 SUBV.ESCOLES PERS.ADUL. 400.000 400.000 800.000 
49423K022602 PUBLIC.I PROP.EDUC.CIUT. 4.500.000 2.500.000 7.000.000 
49423KO22706 PREST.SERV.EDUC I CIUTAT 100.000 2.148.000 2.248.000 
 ------------------------------------------------------------ 
 TOTALS DESPESES .......................  20.200.000 18.208.000 38.408.000 
 
 
 
ESTAT D’INGRESSOS 
 
 PREVISIÓ PREVISIÓ 
PARTIDA DESCRIPCIÓ INICIAL ALTES BAIXES FINAL  
 

49.87001 ROMANENT TRES.SUPL.CREDIT 0 18.208.000 0 18.208.000 
 ------------------------------------------------------------ 
 TOTALS INGRESSOS .....................  0 18.208.000 0 18.208.000 
 
 
 Segon.- Exposar al públic el pressent acord en els termes establerts 
en l’article 150 de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, Reguladora de les 
Hisendes Locals. 
 
 Tercer.- El present acord s’entendrà definitiu si en el termini 
d’exposició pública no hi ha reclamació contra el mateix.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ramon Salabert Parramon, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, es fa 
una explicació del dictamen manifestant que aquesta és una proposta de 
l’Institut Municipal d’Educació relativa a adequar les subvencions que aquest 
propicia per determinats programes, (projectes educatius, subvenció a l’escola 
Mares i Pares, escoles d’adults i el servei educatiu de la ciutat), de manera que 
coincideixi amb el calendari del curs escolar i no amb el calendari del curs 
pressupostari. Allò que fem és, amb càrrec al romanent de tresoreria de l’IME, 
-divuit milions dos-centes vuit mil pessetes-, anticipar aquest romanent, 
ampliant les partides per a què, a partir de l’inici del curs escolar, que va 
d’octubre a juny, ja es puguin aplicar les subvencions corresponents al curs 
2001-2002. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 9.- Autoritzar l’operació de crèdit amb garantia hipotecària, en 
relació a part dels béns immobles integrants de la 3a. promoció 
d’habitatges i aparcaments al sector Fatjó de Cornellà de Llobregat a 
concertar per la Societat Mercantil Municipal EMDUCSA amb la Caixa 
d’Estalvis de Catalunya, per un import de 1.203.776.705,-pessetes. 
 
 
 DICTAMEN 
 

 “Vist la sol·licitud formulada pel Vicepresident i Conseller-Delegat 
de la Societat Municipal EMDUCSA en data 9 de juliol de 2001, d’autorització 
d’una una operació de crèdit amb garantia hipotecària per un import de 
1.203.776.704,- pessetes per finançar en part la promoció d’habitatges i 
aparcaments al Sector Fatjó (3a fase). 
 
 Vista la documentació aportada per EMDUCSA, en la qual consten 
el Plec de clàusules particulars per a l’adjudicació, les condicions i la minuta 
de contracte de l’operació esmentada. 
 
 Vista l’acta de la Mesa de valoració constituïda a l’efecte en data 27 
de juny de 2001, que proposa l’adjudicació a la Caixa d’Estalvis de Catalunya. 
 
 Atès que, segons disposa l’article 55 de la Llei 39/1988, de 28 de 
desembre, Reguladora de les Hisendes Locals, en la seva nova redacció donada 



26 

per l’article 59 de la Llei 50/1998, de 30 de desembre, de mesures fiscals, 
administratives i d’ordre social, correspon al Ple de l’Ajuntament previ informe 
de la Intervenció General, l’autorització per a la concertació de préstecs per les 
Societats Mercantils Locals. 
 
 Atès l’informe favorable emès per la Intervenció General. 
 
 L’Alcalde-President proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció del següent 
 

ACORD 
 
 Primer.- Autoritzar a la Societat Municipal “Empresa Municipal de 
Desenvolupament Urbà de Cornellà, S.A.” (EMDUCSA) per concertar una 
operació de crèdit, amb garantia hipotecària, amb la Caixa d’Estalvis de 
Catalunya, amb les condicions següents, i d’acord amb la minuta de contracte 
que figura a l’expedient: 
 
 
 CONDICIONS CONDICIONS CONDICIONS 
 PROMOTOR (EMDUCSA) ADQUIRENTS (LLIURES) ADQUIRENTS (PROTEGITS) 
 
IMPORT 1.203.776.704,- IGUAL IGUAL 
 
TIPUS D’INTERÈS EURIBOR A UN ANY + 0% EURIBOR A UN ANY +0,25% L’ESTABLERT PEL 
 (ARRODONIMENT 0,25%) O IRPH + 0% CONSELL DE MINISTRES 
  (ARRODONIT A 0,25) 
 
COMISSIÓ D’OBERTURA 0 % IGUAL IGUAL 
 
TERMINI 3 ANYS DE CARÈNCIA I 
 20 D’AMORTITZACIÓ IGUAL IGUAL  
 
AMORTITZACIÓ ANTICIPADA 0 % 1 % MÀX. 0 % 

 
 
 Segon.- Comunicar la present operació a la Generalitat de 
Catalunya, Departament d’Economia i Finances, Direcció General de Política 
Financera, d’acord amb el que disposa l’article 54.8 de la Llei 39/1988, de 28 
de desembre, segons la redacció donada per l’article 59 de la Llei 50/1998, de 
30 de desembre, de mesures fiscals, administratives i d’ordre social.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ramon Salabert Parramon, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, es fa 
una explicació manifestant que, donat que l’Empresa Municipal de 
Desenvolupament Urbà de Cornellà és propietat al cent per cent d’aquest 
municipi i això, a efectes de la Direcció General de Política Financera del 
Departament de Economia i Finances, entén que és una empresa que 
consolida el pressupost amb el pressupost del l’Ajuntament, a efectes de 
control pressupostari, -un increment de sol·licitud de crèdit o d’endeutament 
per mil dos-cents tres milions de pessetes- és objecte de ser aprovat – ratificat 
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per aquest Ple, i això tot i que va seguir el seu procediment en el Consell 
d’Administració d’Emducsa, i tant mateix, el propi concurs que és va fer per a 
l’adjudicació d’aquesta hipoteca i que va ser adjudicada a la Caixa d’Estalvis 
de Catalunya. La hipoteca és per import de mil dos-cents tres milions set-
centes setanta-sis mil set-centes cinc pessetes, aplicada a la tercera fase 
d’habitatges de Fatjo, el tipus d’interès pel promotor és l’Euribor més 0%, i la 
comissió d’obertura és 0%. El promotor, en aquest cas Emducsa, no 
necessàriament haurà d’utilitzar aquesta pòlissa, el que sí és important i 
significatiu és que aquest crèdit facilita molt i dóna l’oportunitat d’obtenir una 
hipoteca amb unes condicions molt més avantatjoses a totes aquelles persones 
que adquiriran aquests habitatges i es subrogaran en aquesta hipoteca amb 
aquestes condicions, que estaran a l’Euribor a un any més el 0,25%, 
condicions molt avantatjoses en relació a les hipoteques que una persona, a 
títol individual, podria aconseguir avui amb una entitat financera. 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Joan Tardà i Coma, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, per expressar que, de fet, ja en vam 
parlar a la Comissió Informativa d’Hisenda i el senyor Salabert ens va 
respondre a les preguntes que vam fer. Només que aleshores no vam plantejar 
la possibilitat de quina contrapartida l’Ajuntament pot aconseguir de la Caixa 
de Catalunya, perquè és evident que això convé a l’Ajuntament, i en segon lloc, 
convé als que han de comprar el pis, però també és cert que el concurs, el 
guanyen si s’hi presenten i donen bones condicions, és perquè els interessa 
presentar-s’hi. No sé fins a quin punt l’Ajuntament no podria sol·licitar 
contrapartida a la Caixa de Catalunya o, potser, ja entra dins dels plans 
d’inversió que la Caixa té previstos a la ciutat com, per exemple, la residència 
de malalts, -no sé si la residència de malalts d’alzheimer, d’alguna manera, ja 
té alguna cosa a veure amb això-, si no té res a veure amb això, -suposo que 
sí-, potser valdria la pena plantejar, en aquest cas, a la Caixa de Catalunya, 
una certa predisposició a col·laborar en algun projecte de caràcter social. 
 
 A continuació intervé el senyor Alcalde, per explicar que aquesta 
predisposició hi és. Ja vaig comentar, afegeix el senyor Alcalde, que el projecte 
de la residència està desbloquejat, ara bé, hem de tenir en compte que, 
evidentment, és un negoci per la Caixa sinó no es presentaria. Però, en 
qualsevol cas, s’han presentat més entitats i es concedeix a la que dóna 
millors condicions, i són unes condicions bàsicament per les persones que -
com sabeu- a final d’any tindran els habitatges i que ells no aconseguirien si 
van per lliure. És a dir, tampoc fem un favor a la Caixa, diguem que és relatiu, 
és un interès mutu. Nosaltres fem aquest concurs públic al que s’han 
presentat diferents entitats, l’adjudiquem a la que dóna millors condicions 
pensant en nosaltres però, bàsicament, en la gent que després es subrogarà a 
l’hipoteca, la qual, evidentment, si troba alguna en millors condicions, no 
necessàriament ha de subrogar-se, però dubto que les pugui trobar. 
Evidentment, tot i que tenen previst fer aquest inversió a Cornellà, si hagués 
una altra Caixa que hagués donat millors condicions, no l’hauriem donat a la 
Caixa de Catalunya, però, és clar, hem de pensar en aquest cas, bàsicament 
en l’interès de la gent que subrogarà l’hipoteca i que haurà de pagar-la durant 
molts anys. Aquest és l’interès prioritari en aquest moment. 
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 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 10.- Aprovar el Compte General de l’exercici 2.000, integrat pel 
de la pròpia Entitat, els dels Organismes Autònoms Administratius; 
Institut Municipal d’Educació i Patronat Municipal de Ràdio Cornellà i els 
de les empreses municipals: Precsa i Emducsa. 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist el Compte General del Pressupost de l’Ajuntament de 2000, 
elaborat de conformitat amb el que disposen les Regles 408 a 433 de la 
Instrucció de Comptabilitat per l’Administració Local, aprovada per Ordre de 
17 de juliol de 1990. 
 
 Atès que la Comissió Especial de Comptes, reunida el dia 31 de 
maig de 2001, va informar favorablement els esmentats comptes. 
 
 Atès que l’informe de la Comissió de Comptes, juntament amb els 
Comptes esmentats i els seus justificants han estat exposats al públic durant 
15 dies i vuit dies més als efectes de que els interessats poguessin presentar 
els reparaments i observacions que creguessin convenients, no havent-se 
presentat cap reclamació. 
 
 L’Alcaldia-Presidència, de conformitat amb el que estableix l’article 
193 de la Llei 39/1988, Reguladora de les Hisendes Locals, proposa al Ple 
l’adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Aprovar el Compte General del Pressupost de 2000, 
integrat pel de la pròpia Entitat, els dels Organismes Autònoms 
Administratius: Institut Municipal d’Educació i Patronat Municipal de Ràdio 
Cornellà i els de les empreses municipals: PRECSA i EMDUCSA. 
 
 Segon.- Rendir a la Sindicatura de Comptes de Catalunya, el 
Compte General, de conformitat amb l’article 193.5 de la Llei 39/1988.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ramon Salabert Parramon, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, es fa 
una explicació del dictamen manifestant que, donat que la Comissió Especial 
de Comptes reunida el 31 de maig de 2001, ja va informar favorablement els 
comptes consolidats, -Ajuntament, Radio Cornellà, Emducsa, Precsa, 
Tecsalsa- i que l’informe d’aquesta Comissió de Comptes juntament amb els 
comptes han estat exposats al públic durant quinze dies i vuit més als efectes 
de què es poguessin presentar reparaments i observacions, i no havent-se 
presentat cap reclamació, és preceptiu tornar a passar pel Ple d’aquest 
Ajuntament l’aprovació definitiva del Compte General del pressupost de l’any 
2000. Un cop ratificat aquest acord per part del Plenari, s’han de rendir 
comptes de tot això, traslladant l’expedient a la Sindicatura de Comptes de 
Catalunya. 
 
 Tot seguit intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com a 
Portaveu del Grup Municipal del PP, manifestant que el seu Partit mantindrà 
l’abstenció com fins ara han vingut fent, perquè considerem que el Partit 
Popular segueix en una situació d’inferioritat vers els altres Grups, donat que 
no està representat en les Empreses Municipals, i avui, malgrat ser la segona 
força política, no hem estat representats i, per tant, no hem tingut veu ni vot 
en aqueixes comptes de les Empreses Municipals, -a excepció de Tecsalsa que 
sí hi estem-. També aprofito per dir que avui m’he adonat que tampoc estem 
representats en l’Institut Municipal d’Educació, perquè ha hagut una petita 
confusió de l’IME amb el Consell Escolar, i per això m’he adonat que el Partit 
Popular també està en inferioritat en aquest tema. Aprofito per dir-ho encara 
que després ho faré com un prec. Nosaltres ens abstindrem. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents, amb l’abstenció de la Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora 
Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D'OBRES, URBANISME, 
MANTENIMENT, SERVEIS I MEDI AMBIENT 
 
 
 11.- Aprovar els criteris previs de la Modificació puntual del Pla 
General Metropolità per mutació del destí dels equipaments en l’àmbit 
delimitat per l’Avinguda Maresme, carrer Silici, Carretera del Mig i Segon 
Cinturó. 
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 DICTAMEN 
 
 “Vist l’expedient incoat per a l’aprovació del projecte de Modificació 
puntual a l’expedient de Criteris Previs de la Modificació puntual del 
planejament vigent de 23/3/93, per mutació del destí dels equipaments a 
l'àmbit delimitat per l'avinguda Maresme, carrer Silici, carretera del mig i 2º 
Cinturó. 
 
 Atès l’informe emès per la Cap del Departament Tècnic d’Urbanisme 
Habitatge i Infraestructures, de data 19 de juliol de 2001, mitjançant el qual 
posa de manifest que: 
 
“1.- En data 23 de març de 1993, el govern de la Generalitat, aprovà 

definitivament la Modificació puntual del Pla General metropolità, de 14 de 
juliol de 1976, en l'illa delimitada per l'avinguda del Maresme, carrer Silici, 
carretera del Mig i 2º Cinturó, de Cornellà de Llobregat, que canvia la 
determinació del tipus d'equipament previst de caràcter local (7b) 
convertint-lo en caràcter metropolità (7c) amb l'assignació de l'ús docent-
universitari, d'acord amb la decisió presa pel Rectorat de la Universitat 
Politècnica de Catalunya d'ampliació de l'oferta de titulacions 
(diplomaturas) en el futur campus de Cornellà, tal i com establia el 
conveni signat entre el rector de la UPC i el Alcalde de Cornellà. 

 
2.- Les previsions contingudes en l'esmentat conveni, mai es varen 

materialitzar, ja que per raons de prudència, davant la gran litigiosidat 
plantejada per alguns dels propietaris dels terrenys inclosos en el Sector 
contra les figures de planejament aprovades, es feia aconsellable retardar 
la cessió dels terrenys i la implantació dels equipaments universitaris, el 
que ha donat lloc a que en l'actualitat, l'esmentat projecte hagi quedat 
absolet, coincidint amb un clar descens de la demanda universitària que, 
segons recents noticies aparegudes en els mitjans de comunicació, es 
xifra, provisionalment, en un 11,51%. 

 
3.- El Ple de l'Ajuntament, en sessió 8 de setembre de 2000,  acorda executar 

la sentència dictada en data 7 de juliol de 1993, per la Secció Tercera de la 
Sala del Contenciós Administratiu del Tribunal Superior de justícia de 
Catalunya, en el recurs 228/91, interposat per Unitat Inmobiliaria, S,.A. 
que, anul·lant determinats acords municipals, declarava consolidat el dret 
d'aquesta Societat a la construcció en els terrenys de la seva propietat, de 
qualsevol equipament susceptible de titularitat privada. 

 
4.- Per l'executivitat de l'acord del Ple, es necessari la tramitació d'un 

expedient de Modificació puntual del planejament  que modifiqui la 
qualificació actual dels terrenys de Unitat Inmobiliaria, SA. i els dels 
demés propietaris que es trobin en idèntiques circumstàncies, substituint 
la qualificació actual d'equipaments de caràcter supralocal (7c), per la 
d'equipaments de nova creació (7b), amb la possibilitat d'aprofitament 
privat. 
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5.- L'expedient de modificació, en tràmit, afecta tant sols els terrenys 

qualificats com a Equipaments de caràcter supralocal, mantenint 
invariable les zones verdes. La superfície afectada per la modificació es de 
28.215 m2, que passaran a tenir la qualificació d'Equipaments de caràcter 
local amb aprofitament privat. L'assignació d'usos a qualsevol tipus 
d'equipaments comunitaris definits per l'article 212 de les NNUU del 
PGM/76, es realitzarà mitjançant la tramitació posterior d'un Pla especial. 
Es tracta d'un polígon únic d'actuació, amb cinc propietaris, per tant es 
necessari establir un sistema de gestió que regularitzi l'aprofitament privat 
de cadascú dels propietaris i la cessió a l'Ajuntament de les zones verdes. 

 
 L'expedient redactat, pels serveis tècnics municipals, d'acord al 
Decret 1/90, de 12 de juliol, pel qual s'aprova la refosa dels textos legals 
vigents a Catalunya en matèria urbanística, al Pla general metropolità té el 
suficient grau de concreció necessari per la seva tramitació, tal i com estableix 
l'article 125 del reglament de Planejament. 
 
 Atès l’informe de la Cap del Departament Administratiu 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures. 
 
 Atesos els articles 125 del Reglament de Planejament Urbanístic i 
56 del Decret Legislatiu 1/90, de 12 de juliol, pel qual s’aprova la refosa dels 
textos legals vigents a Catalunya en matèria urbanística, i demés disposicions 
concordants i d’aplicació. 
 
 Atès el que disposa l’article 40 del Decret Legislatiu 1/90, de 12 de 
juliol, quant a la suspensió de llicències. 
 
 Vistos els articles 22 i 47 de la Llei Reguladora de les Bases del 
Règim Local, en la nova redacció donada als mateixos per la Llei 11/99, de 21 
d’abril, i els articles 50.2.c) i 112.3.k) de la Llei Municipal i de Règim Local 
8/87, de 15 d'abril, relatius a les competències atribuïdes al Ple de la 
Corporació Local, el President de la Comissió Informativa d’Obres, Urbanisme, 
Manteniment, Serveis i Medi Ambient, a proposta del Regidor Delegat de l’Àrea 
d’Urbanisme, Habitatge i Infrastructures  proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
dels següents: 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Exposar al públic en aplicació de l’article 125 del 
Reglament de Planejament Urbanístic, el projecte de Modificació puntual del 
planejament vigent de 23 de març de 1993, per mutació del destí dels 
equipaments a l'àmbit delimitat per l'avinguda Maresme, carrer Silici, 
carretera del Mig i 2º Cinturó 
 
 Segon.- Ordenar la publicació del present acord en el Butlletí Oficial 
de la Província de Barcelona, i en un dels diaris de major difusió de la 
província, per un període de trenta dies, als efectes de que durant aquest 
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termini puguin formular-se suggeriments i, en el seu cas, d’altres alternatives 
de planejament, per Corporacions, Associacions i particulars.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació del 
dictamen manifestant que, fa uns anys, la Universitat Politècnica de 
Catalunya va tenir interès en desenvolupar una infraestructura universitària 
aquí a Cornellà, després l’aposta del Campus de Castelldefels i una necessitat 
molt gran de terrenys, d’aproximadament cinc vegades més, va fer que aquesta 
situació no és produís. Per altra banda, un propietari va mantenir una postura 
molt beligerant en relació al canvi de qualificació a equipament supralocal 
públic universitari. Després de la realització del Campus de Castelldefels que 
es farà aquest octubre i de la marxa de les matriculacions, i a més, de la 
sentència que es va dictar i de l’acord del Ple del 8 de setembre del 2000, en el 
sentit de donar aprofitament privat als propietaris, cal iniciar la redacció del 
planejament per tornar la qualificació primitiva d’aquest terreny, en el sentit 
de qualificar-lo d’equipament local amb aprofitament privat, i avui el que fem -
tal com vaig explicar a la Comissió Informativa- és iniciar el camí per fer-ho. 
 
 A continuació intervé el senyor Nestor Artís Villena, com a Portaveu 
del Grup Municipal de CIU, per manifestar que quan es va proposar el canvi 
de qualificació de la parcel·la que ocupa Tecsalsa per ubicar l’empresa Arids, 
nosaltres ja vam proposar aquesta parcel·la, -que creiem era més adequada-, 
per ubicar una activitat com la que es vol ubicar en els terrenys de Tecsalsa, i 
perquè també està ben situada, està al peu de la Carretera del Mig, té fàcil 
entrada als cinturons i pel moviment de camions que pot ocasionar. Perquè, 
de fet, ja en aquesta època es sabia que la Universitat Politècnica no aniria a 
Cornellà, donat que fa al menys cinc anys ja se sap que es faria a 
Castelldefels, però es va desestimar aquesta proposta que nosaltres continuem 
creient que era la més adequada per ubicar l’empresa Arids. 
 
 En relació amb això manifesta el senyor Alcalde que considera que 
la proposta del senyor Artís té un inconvenient, i és que la propietat d’aquest 
terreny al que es refereix no és de l’Ajuntament, per tant, difícilment podem 
decidir ubicar-ho en una parcel·la que no és nostra. 
 
 Tot seguit pren la paraula el senyor Nestor Artís, com a Portaveu del 
Grup Municipal de CIU, indicant que la major part d’aquesta parcel·la és de 
l’Ajuntament. 
 El senyor Alcalde respon que la major part d’aquesta parcel·la no és 
de l’Ajuntament, sinó de dos propietaris privats, sempre ho ha sigut. 
 
 Novament intervé el senyor Jose Luis Morlanes Galindo, com a 
Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, 
assenyalant que, el senyor Alcalde ho ha explicat molt bé, només afegir que un 
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dels propietaris demana dos mil quatre-cents milions de pessetes per la seva 
parcel·la, -ho dic perquè la parcel·la del costat, a la que han fet la reubicació, a 
l’Ajuntament no l’hi ha costat res. -Jo penso que per pagar dos mil quatre-
cents milions de pessetes per reubicar una empresa, millor que no hi vingui. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 12.- Acceptar la subvenció atorgada dins del Pla Únic d’Obres i 
Serveis de Catalunya any 2001, aprovat per Decret 86/2001, pel 
finançament de l’obra número AT-2001/0023-PG, titulada “Enllumenat 
Públic amb energia fotovoltàica al Parc del Sector Alps”, per un import de 
quinze milions de pessetes. 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist el Decret 86/2001, de 20 de març, pel qual s’aprova 
definitivament el Pla únic d’obres i serveis de Catalunya, any 2001, i la 
necessitat d’acceptació de las subvencions atorgades i de la normativa 
aprovada. 
 
 Atès que aquesta Corporació està inclosa dins del programa 
específic d’acció territorial: Enllumenat públic amb energia fotovoltaica al parc 
del sector d’Alps. 
 
 Atès que l’adopció del present acord és competència del Ple 
Municipal, la Comissió Informativa d’Obres, Urbanisme, Manteniment, Serveis 
i Medi Ambient, proposa a l’Ajuntament Ple la adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Acceptar la subvenció atorgada dins del Pla únic d’obres i 
serveis de Catalunya, any 2001, aprovat per Decret 86/2001, de 20 de març, 
per al finançament de l’obra número AT-2001/0023-PG, titulada “Enllumenat 
públic amb energia fotovoltaica al parc del sector d’Alps”, amb el següent 
detall: 
 Pressupost total: 47.290.890,- ptes. 
 Aportació de la corporació local: 32.290.890,- ptes. 
 Subvenció: 15.000.000,- ptes. 
 
 Segon.- Acceptar la normativa aprovada per desenvolupar el Pla. 
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 Tercer.- Considerar garantida la seva capacitat de gestió 
administrativa i tècnica perquè les obres s’executin amb normalitat i designar 
la direcció facultativa de les obres esmentades al senyor Rafael Serra i 
Florensa-arquitecte, amb número de col·legiat 2631-1, adscrit al Departament 
de Construccions Arquitectòniques i de l’Escola Tècnica Superior 
d’Arquitectura de la Universitat Politècnica de Catalunya. 
 
 Quart.- Manifestar el compromís de solucionar, al nostre càrrec 
exclusiu, qualsevol incidència que sobrevingui abans de l’inici de les obres o 
durant la seva execució. 
 
 Cinquè.- Comunicar el present acord a la Delegació Territorial del 
Govern de la Generalitat a Barcelona.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació del 
dictamen, manifestant que el Pla Únic d’Obres i Serveis de Catalunya és una 
de les eines principals d’actuació del Govern de Catalunya en el recolzament a 
les inversions municipals, i tota l’aportació del Govern de Catalunya a la 
nostra ciutat és quinze milions de pessetes. Aquests quinze milions de 
pessetes aniran a cofinançar una obra que és la de l’energia fotovoltàica del 
Parc d’Alps, que té un pressupost total d’una mica més de cinquanta milions 
de pessetes. Les acceptem perquè quinze milions ajuden, però, és clar, si amb 
aquesta aportació tinguéssim que tirar endavant les obres de la ciutat, ho 
tindríem molt difícil. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 13.- Desestimar las al·legacions presentades per FirtsMark 
Comunicaciones España, a l’acord del Ple municipal de 26 d’abril de 2001 
de la suspensió de l’atorgament de llicències d’obres per a la instal·lació 
d’antenes de telefonia, incloses les estacions base, en el terme municipal 
de Cornellà de Llobregat  i aprovar la pròrroga per un període de tres 
mesos de la suspensió de les esmentades llicències.   
 
 
 



35 

 DICTAMEN 
 
 “Vist l’acord plenari de data 26 d’abril de 2001 mitjançant el qual es 
suspenien per un període de tres mesos prorrogable per períodes iguals fins 
un màxim d’un any l'atorgament de llicències d'obres per la instal·lació 
d'antenes de telefonia, incloses les estacions base, en el terme municipal de 
Cornellà de Llobrega (llevat les zones que el Pla general metropolità qualifica 
com a zona industrial), per la Modificació puntual de les Normes 
Urbanístiques (ordenança reguladora, en sòl urbà, de les instal·lacions i usos 
de telefonia) del Pla general metropolità, tal i com queda grafiat en el plànol 
adjunt. 
 
 Atès l’informe de la Secretaria General de l’Ajuntament de Cornellà 
de Llobregat, de data 20 de juliol de 2001, posant de manifest: 
 
 “Vist l'acord adoptat per aquest Ajuntament en sessió plenària que 
va tenir lloc el dia 26 d'abril d'enguany, pel qual se suspenien, per un període 
de tres mesos, prorrogables per períodes iguals fins a un màxim d'un any, 
l'atorgament de llicències d'obres per la instal·lació d'antenes de telefonia, 
incloses les estacions base, en tot el terme municipal, excepte en les zones 
qualificades com a industrials pel PGM, amb la finalitat d'estudiar una 
modificació d’aquest, per regular les condiciones per la concessió d'aquest 
tipus de llicències, i vistes les al·legacions presentades per la representació de 
l'empresa FirtsMark Comunicaciones España, S.A. en relació amb l'esmentat 
acord, fent ús del dret d'audiència expressament atorgat per aquest 
Ajuntament, aquesta Secretaria, en conformitat amb el que disposa l’article 
163.1.a) de la Llei 8/1987, de 15 d’abril, Municipal i de Règim Local de 
Catalunya, i a petició del senyor Alcalde,  informa en els termes següents: 
 
 Primer.- En l'esmentat escrit d'al·legacions l'empresa FirtsMark 
Comunicaciones España, S.A., s'oposa a l'acord municipal, en base a tres 
raons concretes: 
 
1.- Per entendre que això impedeix la consecució dels objectius fonamentals 

de la Llei 11/1998, de 24 d'abril, general de telecomunicacions, a 
l'entendre que suposaria un obstacle al desenvolupament de la 
competència en les xarxes d'accés, al veure's impedida si certs operadors 
poden seguir prestant el seu servei, i als nous se'ls impedeix totalment 
l'accés al mercat, malgrat tenir un títol habilitant per instal·lar i explotar 
les corresponents xarxes de comunicació. 

 
2.- Per entendre que les restriccions derivades de la suspensió de llicències 

urbanístiques, han d'exercitar-se en casos extrems, atenent a criteris com 
la utilitat pública o la funció social de la propietat i, únicament, per les 
activitats a que fa referència l'article 118 del Reglament de Planejament. 

 
3.- Per no haver-se demostrat els efectes nocius d'aquest tipus 

d'instal·lacions. 
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 Finalitza l'al·legant aquestes al·legacions, amb una proposta 
subsidiària, consistent en que l'Ajuntament restringeixi el nombre 
d'instal·lacions autoritzades per operadors presents al municipi, o, 
concretament, certes instal·lacions pel tipus d'emissions radioelèctriques, 
seguint així la recomanació del Consell de la Unió Europea de 12 de juliol de 
1999. 
 
 Segon.- Que a judici d'aquesta Secretaria, les al·legacions 
presentades no desvirtuen, de manera clara i terminant, les raons i 
competències tingudes en compte per aquest Ajuntament en el moment de 
l'adopció de l'acord de suspensió de llicències, en base als següents motius: 
 
 Com ja va posar de manifest la Jurisprudència del Tribunal 
Suprem, en particular en la seva sentència de 24-1-2000 (Arz. 331), encara 
que l'explotació de serveis portadors o finals de telecomunicacions porti 
aparellat el dret d'ocupació del domini públic municipal, en la mesura en que 
ho requereixi la infrastructura del servei, la qual cosa comporta que 
l'Ajuntament no pugui denegar les autoritzacions pertinents per la utilització 
que requereixi l'establiment o ampliació de les instal·lacions dels operadors en 
el seu terme municipal, en canvi, això no vol dir que aquesta utilització hagi 
de ser incondicional i que no puguin establir-se pels Ajuntaments les 
condicions tècniques i jurídiques relatives a com ha de portar-se a terme 
aquella. 
 
 I és que, encara que l'article 44 de la Llei esmentada, reconeix 
aquest dret genèric als operadors, aquesta, en el seu article 45, assenyala 
expressament que les autoritzacions d'ús s'han d'atorgar conforme al que 
disposa la legislació de règim local, establint una important connexió entre 
aquest dret de l'operador i la regulació urbanística que l'Ajuntament hagués 
pogut aprovar, de la qual cosa es desprèn, a judici del Tribunal Suprem, que 
les competències municipals en aquest ordre, faculten als Ajuntaments per, a 
través del planejament urbanístic, establir condicions per a les noves xarxes 
de telecomunicacions i contemplar exigències i requisits per realitzar les 
corresponents instal·lacions en Ordenances i Reglaments relatius a obres i 
instal·lacions en la via pública, sempre que aquestes no es tradueixin, en cap 
cas, en restriccions absolutes del dret dels operadors, ni en limitacions 
manifestes desproporcionades. 
 
 Així s'ha posat de manifest en l'article 9 del Decret català 
148/2001, de 29 de maig, d'ordenació ambiental de les instal·lacions de 
telefonia mòbil i altres instal·lacions de radiocomunicació, en el que es preveu 
que l'ordenació dels emplaçaments d'aquestes instal·lacions en la demarcació 
urbana, es pugui realitzar mitjançant una Ordenança municipal específica i 
mitjançant l'aprovació d'un Pla Especial urbanístic. 
 
 De l'anteriorment exposat es deriva que les potestats i competències 
municipals en matèria de planejament, són inqüestionables, encara que 
aquestes afecten a aquest tipus concret de serveis de telecomunicació. 
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 Si aquestes competències són inqüestionables, l'Ajuntament de 
Cornellà de Llobregat, per exercitar-les, s'ha limitat a fer ús del previst per 
l'article 40 del Decret Legislatiu 1/1990, de 12 de juliol, pel qual s'aprova la 
refosa dels textos legals vigents a Catalunya en matèria d'urbanisme, segons el 
qual: 
 
 “1.- Els òrgans competents per a l’aprovació inicial dels instruments 
de planejament general, especial, parcial o dels estudis de detall poden 
acordar, amb la finalitat d’estudiar-ne la formació o bé la reforma, la 
suspensió de l’atorgament de llicències de parcel·lació de terrenys, d’edificació 
i d’enderrocament, en àmbits determinats. 
 
 2.- Els efectes d’aquesta suspensió no poden durar més d’un any. 
 
 3.- Aquest acord es publicarà en el DOGC o en el BOP, si escau.” 
 
 A la vista de l'anterior, i tornant a les al·legacions realitzades per 
l'empresa assenyalada, hem de concloure dient que la suspensió temporal per 
exercitar l'esmentada competència municipal, no pot ser tatxada d'instrument 
tendent a impedir la competència entre els operadors, doncs aquesta potestat 
de suspensió no deixa de ser una manifestació, precisament, de la funció 
social que ha de complir la propietat privada. Tampoc hi ha una identitat de 
situacions que justifiqui una acusació de desigualtat de tracte respecte dels 
operadors ja instal·lats en el terme municipal, doncs aquests ja gaudien d'un 
dret adquirit, al disposar de l'oportuna llicència urbanística per realitzar les 
obres necessàries per implantar aquestes instal·lacions, sense perjudici de que 
aquests operadors s’hagin de sotmetre al règim transitori previst en la 
Disposició Transitòria Primera del Decret 148/2001, abans esmentat, i 
adequar les seves llicències urbanístiques i ambientals a les seves 
prescripcions. 
 
 I això perquè els actes que impliquen una limitació o una restricció 
de drets, com succeeix en aquest cas amb la suspensió atorgada, no poden 
tenir efectes retroactius. 
 
 A tot això s’ha d’afegir que aquest dret a la competència no implica, 
com assenyala la sentència del Tribunal Suprem a que abans hem fet 
referència, que el seu exercici sigui incondicional, sinó que ha de sotmetre's a 
l'Ordenament Jurídic, en particular pel que fa a l'urbanístic. 
 
 Tampoc és de rebuda l'al·legació de que l'acord municipal infringeix 
el caràcter excepcional d'aquestes restriccions, així com l'abast material de la 
suspensió prevista per l'article 118 del Reglament de planejament, per quan, 
per una banda, la competència municipal s'orienta a la preservació 
d'interessos municipals i, en conseqüència, dels interessos locals dels veïns, 
que aconsella establir determinades limitacions medi ambientals i d'ordenació 
urbana i, encara que els Ajuntaments han de promoure l'edificació en benefici 
de la població, certament han de fer-ho buscant la seva racionalitat i utilitzant 
per això els instruments que li atorga l'Ordenament Jurídic, i  es que la 
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suspensió de llicències acordada obeeix precisament a aquestes raons 
d'interès públic, com s’ha assenyalat per la Jurisprudència del Tribunal 
Suprem en la seva sentència de 19-5-1997 (Arz. 4453), en la que declara 
expressament que la finalitat de la suspensió és assegurar l'efectivitat d'un 
planejament futur, impedint la consolidació d'aprofitaments del sòl, que 
encara que conformes amb l'ordenació en vigor, dificultin la realització efectiva 
del nou Pla, que neix per ser executat. 
 
 Així, pel Tribunal Suprem, la figura de la suspensió obeeix a una 
terminant exigència de l'interès públic, i en aquest sentit ha assenyalat el 
següent: 
 
 “...donat que el Dret administratiu aspira sempre a harmonitzar les 
exigències de l'esmentat interès amb les garanties de l'administrat, 
l'Ordenament Jurídic arbitra diferents vies per tal harmonització: per una 
banda, en la mesura en que  ha de tenir-se en compte el límit temporal de la 
virtualitat de la suspensió respecte de les llicències sol·licitades amb 
anterioritat i, per altra banda, són de recordar les indemnitzacions 
assenyalades als articles 27.4 del Text Refós de la Llei del Sòl i 121.2, 3 i 4 del 
Reglament de planejament, ja que, amb l'harmonització que s'acaba d'indicar 
de la suspensió de l'atorgament de llicències, apareix revestida d'una 
racionalitat que exclou la idea d'una necessitat d'interpretació restrictiva”. 
 
 Pel que fa a la vulneració de l'article 118 del Reglament de 
Planejament, en primer lloc, s'ha de deixar clar que l'article aplicable és 
l'article 40 del Text Refós català, que permet la suspensió de llicències de 
parcel·lació i enderroc, però també les d'edificació en els àmbits per les quals 
les noves determinacions comporten una modificació del règim urbanístic, 
com succeeix en aquest cas, ja que la motivació municipal no radica en el 
caràcter presumptament nociu d'aquestes instal·lacions per a la salut, qüestió 
en la valoració de la qual l'Ajuntament de Cornellà de Llobregat no entra, sinó  
en la necessitat de modificar el PGM per regular les condicions d'instal·lació i, 
concretament, els seus emplaçaments. 
 
 En conseqüència amb tot això, aquesta Secretaria considera que les 
al·legacions presentades per l'empresa FirtsMark Comunicaciones España, 
S.A., no desvirtuen l'acord adoptat pel Ple Municipal el dia 26 d'abril passat.” 
 
 Atès que les circumstàncies que varen motivar l’esmentada 
suspensió no han variat 
 
 D'acord a l'article 40 del Decret Legislatiu 1/90, de 12 de juliol, pel 
qual s'aprova la refosa dels textos legals vigents a Catalunya en matèria 
urbanística, estableix: "Els òrgans competents per l'aprovació inicial dels 
instruments de planejament general, especial, parcial o dels estudis de detall 
poden acordar, amb la finalitat d'estudiar-ne la formació o bé la reforma, la 
suspensió de l'atorgament de llicències d'edificació, em àmbits determinats, els 
efectes d'aquesta suspensió no poden durar més d'un any". L'article 41, del 
citat Decret, amb el seu apartat segon, estableix que les modificacions dels 
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usos globals admesos en un sector constitueixen modificacions del règim 
urbanístic. 
 
 Atesos els articles 22 i 47 de la Llei Reguladora de les Bases del 
Règim Local, en la nova redacció donada als mateixos per la Llei 11/99, de 21 
d’abril, i els articles 50.2.c) i 112.3.k) de la Llei Municipal i de Règim Local 
8/87, de 15 d'abril, relatius a les competències atribuïdes al Ple de la 
Corporació Local, el President de la Comissió Informativa d’Obres, Urbanisme, 
Manteniment, Serveis i Medi Ambient, a proposta del Regidor Delegat de l’Àrea 
d’Urbanisme, Habitatge i Infrastructures  proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
dels següents: 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Desestimar les al·legació presentada per l'empresa 
FirtsMark Comunicaciones España, S.A., per no desvirtuar l'acord adoptat pel 
Ple Municipal el dia 26 d'abril passat. 
 
 Segon.- Aprovar la pròrroga, per un període de tres mesos, de la 
suspensió de  l'atorgament de llicències d'obres per la instal·lació d'antenes de 
telefonia, incloses les estacions base, en el terme municipal de Cornellà de 
Llobrega ( llevat les zones que el Pla general metropolità qualifica com a  zona 
industrial), per la Modificació puntual de les Normes Urbanístiques (ordenança 
reguladora, en sòl urbà, de les instal·lacions i usos de telefonia) del Pla general 
metropolità, tal i com queda grafiat en el plànol adjunt. 
 
 Tercer.- Notificar el present acord els interessats pel seu 
coneixement i efectes.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació del 
dictamen, manifestant que, -com recordareu-, tots vam prendre per 
unanimitat la decisió de prorrogar la suspensió de les llicències fins que 
tinguéssim una eina urbanística que regulés el seu desplegament a la nostra 
ciutat. Des de llavors, una de les condicions que plantejàvem a la resolució, ja 
s’ha complert, i és que hi ha una primera normativa de la Generalitat de 
Catalunya, que quan vam prendre la resolució demanant una normativa no 
existia, i la informació de que disposem és que en el mes de setembre o 
octubre, finalment, el Govern de l’Estat complirà amb la seva obligació i dotarà 
de regulació el desplegament d’aquestes antenes a tota la ciutat. 
 
 Estem treballant en la configuració d’una ordenança així com en les 
primeres idees per un pla especial que reguli i ordeni aquest desplegament. 
Necessitem un poc més de temps en el sentit de que la normativa estatal 
acabarà de completar la normativa que regularà aquest tipus d’instal·lacions i 
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ens podrem dotar -espero, esperem-, en coordinació amb la resta 
d’Ajuntaments Metropolitans, d’una regulació de l’activitat que sigui 
compatible amb la tranquil·litat i, sobre tot, amb el medi ambient. 
 
 Davant l’acord que es va prendre en aquell moment FirtsMark 
Comunicaciones España, va interposar unes al·legacions que es basaven, 
bàsicament, en tres punts. El primer, que la suspensió de llicències era un 
obstacle al desenvolupament de la competència. En segon lloc, que la 
suspensió de llicències urbanístiques s’ha d’exercitar en casos extrems i 
aquest no ho era, i, per últim, que no s’ha demostrat l’efecte nociu d’aquest 
tipus d’instal·lacions. 
 
 Nosaltres mai hem dit que estigui demostrat que aquestes 
instal·lacions tenen un efecte nociu per la gent, però sí que dèiem que calia 
una regulació i una ordenació del sector, i ho mantenim. 
 
 És evident que la llei regula que el desplegament de la xarxa es 
tenia que fer respectant la llei, entre d’altres, la Urbanística Municipal, i la Llei 
del Sòl de Catalunya ens permet prendre la decisió de suspendre llicències 
quan s’estudia una eina urbanística, que és el cas. En aquest sentit, el que 
fem és rebutjar aquestes al·legacions plenament perquè, en la nostra opinió i 
en opinió del serveis municipals, s’ajusta a dret, i a la mateixa vegada, 
prorrogaríem tres mesos més la suspensió de llicències en l’àmbit de la 
suspensió, que és l’àmbit no industrial, i tant per les antenes com per les 
estacions base. 
 
 Tot seguit intervé el senyor Ignacio Flórez Barrón, com a Portaveu 
del Grup Municipal d’EUiA, assenyalant que, independentment del que ja han 
discutit i de les qüestions que aquí ja s’han plantejat, tinc entès que aquesta 
empresa és la propietària o la que vol instal·lar o millor dit ha instal·lat, una 
antena o una estació base, al 207 de Rubió i Ors, a la cantonada d’Arquitecte 
Adell Ferrer. 
 
 Aquesta, segons totes les informacions que tenim del mateix 
Ajuntament, és una instal·lació que s’ha fet sense permís, però, a més a més, 
aquesta gent s’han saltat tot tipus de normativa perquè no podien posar una 
instal·lació d’aquest tipus sense un permís municipal. Segons totes les 
informacions que tenim està funcionant o estan fent proves perquè el soroll 
que emet -com qualsevol altre-, demostra que això està funcionant o que en 
determinats moments funciona. 
 
 Però, a més, quan els veïns han cridat a la policia, a la Guàrdia 
Urbana, aquesta ha dit que no tenia competència, que ningú li havia dit que 
intervingués. No sé si en un cas com aquell, que està fora de llei perquè està 
fent una cosa que no te permís, no es pot intervenir? Demano que es doni 
autorització a la Guàrdia Urbana perquè facin les proves de que això no té 
autorització i que no pot estar funcionat. Primer, que es provi si realment està 
funcionant, i si és així, que es talli d’una vegada, i quan uns veïns cridin 
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perquè estan sentint el soroll de que això funciona, que intervingui la policia 
urbana o qui sigui. 
 
 A continuació pren la paraula el senyor Joan Tardà i Coma, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, per assenyalar que, en aquest cas concret 
és evident que no solament actuem amb la sospita del tema que es planteja, 
que és el de la possible contaminació sinó que, a més a més, aquesta gent no 
tenen cap mena de permís.  
 
 De manera que crec que, fins i tot, valdria la pena en aquest cas 
concret arriscar-nos, que s’hauria de fer tancar, és a dir, és possible que 
poguéssim ser susceptibles de extralimitar-nos en les competències, però jo 
crec que, aquí la situació clama una actuació una mica contundent. No pot ser 
que hagin instal·lat una antena sense permís de l’Ajuntament i que, a més, 
sembla ser que funciona, o si més no, funciona esporàdicament. 
 
 Novament intervé el senyor Jose Luis Morlanes Galindo, com a 
Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infraestrutures, 
assenyalant que allò que ara es sotmet al Ple és el rebuig de                        
les al·legacions i prorrogar la suspensió de llicències, no és l’actuació de 
FirtsMark en Cornellà. Però, en tot cas, sí vol comentar que l’empresa ja té 
una ordre d’execució. En democràcia, les coses no es fan perquè sí, es fan per 
ministeri de llei i les fa qui te la competència, i animar “a ser contundents”, jo 
crec que no és bo. Les coses, afegeix el senyor Morlanes, s’han de fer d’acord 
amb la llei i tenen els seus passos, els seus camins i, en tot cas, l’Ajuntament 
està obligat a complir la llei i fer-la complir. El procediment aquí és com en 
qualsevol altra situació en la que un privat realitza una actuació urbanística 
sense permís. L’Ajuntament, en aquest cas concret, el Regidor que us parla, 
ha dictat una ordre d’execució ordenant-los treure l’antena. Ells tenen uns 
dies per al·legar, se’ls ha donat audiència, i en el suposat cas de que no es 
faci, llavors sí que l’Ajuntament, si no interposen cap recurs, podrà fer una 
execució subsidiària. 
 
 Aqueix és el procediment i hi ha que fer-lo així, perquè altrament, 
ens podem trobar en una situació jurídica en què, tot i tenir la raó, resulta ser 
que ho haguem perdut tot. Per tant, us demano tranquil·litat en el sentit que 
l’Ajuntament ja està actuant en la línia legal que ho ha de fer, ordenant que es 
tregui aqueixa antena, i en els pròxims dies que s’acabarà el termini per que 
al·leguin, haurà que ordenar l’execució subsidiària, que és el que farem. 
 
 Dir també que estem donant compliment a una resolució del Ple i 
que l’Ajuntament ja ha contractat l’amidament dels camps electromagnètics 
tal com deia la resolució i que, en els pròxims dies i al llarg del mes de 
setembre, tindrem els amidaments de tots els camps, incloent algun històric, i 
en el moment que els coneixem, seran per suposat comunicats als membres 
de la Comissió. 
 
 Acte seguit reprèn la intervenció el senyor Joan Tardà i Coma, com 
a portaveu del Grup Municipal d’ERC, per preguntar si ja s’ha fet o no. 
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 El senyor Jose Luis Morlanes Galindo, com a Regidor-Delegat de 
l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures respon que, estan començant 
amb les primeres i continuaran amb les que restin durant el mes de setembre. 
Penso que tindrem l’informe que inclourà la constatació de si, d’alguna forma, 
aquestes instal·lacions compleixen o no el Decret de la Generalitat perquè hem 
inclòs aquesta pregunta en la demanda d’informe. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 14.- Aprovar definitivament l’Estudi de Detall per a la regulació 
de l’edificabilitat de la Unitat d’Actuació UA1 Nord de la Modificació 
puntual del Pla Especial Almeda promogut per la societat Standing y 
Confort, Sociedad Anónima. 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist l’expedient Vist l’expedient d'estudi de detall per la regulació 
de l'edificabilitat de la unitat d'actuació U.A.1 Nord de la modificació puntual 
del pla especial Almeda", de Cornellà de Llobregat, redactat per l'arquitecte 
Carles Llavona i Arregui i promogut a instàncies privada per la societat 
Standing y Confort, Societat, Anònima. 
 
 Vist l'acord de la Comissió de Govern de data 30 de maig d’enguany, 
mitjançant el qual s’aprovava inicialment l'esmentat Estudi de Detall, així com 
la seva publicació en el Periódico de Catalunya (data 14-6-2001) i en el Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona (data 12-6-2001) per un termini de vint 
dies hàbils, sense que durant aquest termini s'hagin produït al·legacions. 
  
 Vist l’informe de la Cap del Departament Administratiu 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures obrant a l’expedient. 
 
 Atès l’article 64 del Decret Legislatiu 1/90, de 12 de juliol, pel qual 
s’aprova la refosa dels textos legals a Catalunya en matèria urbanística, i 
demés disposicions concordants, el president de la comissió informativa 
d’Obres, Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, a proposta del 
Regidor Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infrastructures  proposa a 
l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
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 Primer.- Aprovar definitivament l’estudi de detall per la regulació de 
l'edificabilitat de la unitat d'actuació U.A.1 Nord de la modificació puntual del 
pla especial Almeda", de Cornellà de Llobregat, redactat  per l'arquitecte Carles 
Llavona i Arregui i promogut a instàncies privada per la societat Standing y 
Confort, Societat, Anònima. 
 
 Segon.- Ordenar la remissió de l’esmentat expedient, en el termini 
màxim de deu dies des de la data d’aprovació del present acord a la Comissió 
d’Urbanisme de Barcelona.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació del 
dictamen, manifestant que és un assumpte tremendament senzill. Ens referim 
a un tros que està en l’entorn del Passatge Salamanca, darrera de l’Hipercor. 
 
 El Pla parcial que regula el sector estableix que en aquest punt en 
concret, es podrà, mitjançant un estudi de detall, concentrar l’edificabilitat en 
un edifici o en varis de planta més quatre en lloc d’un edifici o en varis de 
planta més dos, que és el que marcava inicialment el pla. 
 
 Els propietaris s’han acollit a aquest dret per demanar que se’ls 
permeti que mantenint exactament la mateixa edificabilitat, sense canviar ni 
un metro de sostre, en cop de construir-la en planta més dos, construir-la en 
planta més quatre, per tant, no hi ha cap objecció que plantejar i es proposa 
que s’aprovi definitivament l’estudi de detall que és l’eina urbanística que ho 
possibilita. 
 
 A continuació, pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per assenyalar que, 
com en altres vegades i com ja he dit en la Comissió Informativa, aquests 
estudis de detall, -que crec que es repeteixen cada dos per tres en actuacions 
en Cornellà-, és quelcom que fereix els drets dels petits propietaris. Nosaltres 
l’hem vingut dient. Mentre ells són propietaris de petites parcel·les tenen tots 
els impediments del món per construir i, a més, per vendre, ja que com se’ls 
informa als possibles compradors que no es pot construir més que dos més 
un, resulta que mal venen. Mal venen pressionats, pressionats per gent que 
tinc les meves dubtes per qualificar-los, perquè se’ls arriba a pressionar de 
totes les maneres. 
 
 I tinc que dir que en aquest cas a l’igual que en altres llocs,  la 
majoria són gent major, gent humil, que tenen que mal vendre els seus 
terrenys a unes constructores que després usen la llei pel seu profit, i on 
abans es podia construir dos més un, ara es construeix quatre més un, però 
enrera queden aquelles persones que han tingut que mal vendre els seus 
terrenys perquè ningú els ha ofert el que de veritat valen. 
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 Això, en aquesta legislatura i en l’altra, hem vingut dient que està 
passant. Hi ha persones que s’han presentat inclús com a representants de 
l’Ajuntament. S’usen termes de pressió cap a aqueixes persones i es seguirà 
fent. 
 
 S’em va dir en la Comissió Informativa que eren inquilins, no és 
així, tots són propietaris que ja estan sofrint en les seves carns la mateixa 
pressió i les visites dels mateixos de sempre, coneguts tots i catalogats tots ja 
en els llocs que se’ls correspon. Comencen a fer-los visites, a fer-los ofertes, a 
dir-los que allà van a tenir que pagar no sé quant de contribució, que com 
tenen una renta molt baixa no la van a poder pagar, que quan vulguin arreglar 
alguna cosa, l’Ajuntament no els deixarà arreglar-ho, i aquesta gent viuen en 
unes cases en condicions infrahumanes, perquè cada cop que han vingut a 
l’Ajuntament, a pesar de que a mi se m’ha dit en la Comissió Informativa que 
això se’ls havia facilitat, no és així. Jo he estat mirant cartes i tenen 
documents que demostren, que se’ls ha dit que allí no es pot arreglar res.  
 
 I jo dic el que dic sempre, molt bé a la construcció, molt bé al 
progrés de la ciutat, és evident que Almeda ha canviat, que el tipus d’edificació 
que hi ha ara no és l’apropiat, però diem el mateix: sacrifici d’uns pocs per a 
l’avantatge d’uns quants llests… Ja sé que és com això de predicar en el desert 
però demano protecció per a aquestes persones que són pràcticament totes 
jubilades i gairebé tots propietaris, no inquilins, -com s’hem va dit en la 
Comissió Informativa-. Jo crec que el primer que tenim que fer es informar-
nos en la situació en què estan aquestes persones. 
 
 En aquest punt intervé el senyor Jose Luis Morlanes, com a 
Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures per 
manifestar, “permeti’m dir-li que tot el que diré a continuació, ho faig amb 
respecte cap a la Portaveu del Partit Popular”.  
 
 En primer lloc, demanaré que consti literalment en l’Acta el que ha 
dit, i després l’invitaré a que es llegeixi què ha dit, perquè quan ho llegeixi, 
possiblement es doni compte de que actua sota una ignorància molt atrevida o 
amb una mala fe que ratlla la pràctica quasi delictuosa. 
 
 Vostè no pot deixar aquí cap ombra de dubte sobre els serveis 
municipals d’urbanisme. No pot deixar cap ombra de dubte, i l’ha fet, i vostè 
deuria en el pròxim Ple, quan es llegeixi l’acta, demanar disculpes 
públicament. 
 
 En aquest Ajuntament, allò que es fa és vigilar per la legalitat 
urbanística. Vostè no pot comparar un conjunt de cases que no tenen 
aprofitament suficient per a edificar damunt, amb tres parcel·les que eren de 
tres propietaris que poden ser fàcilment agrupades. Li vaig explicar en la 
Comissió Informativa, i insisteix sembrant el dubte. Vostè no té ni la més 
mínima idea de què parla, parla dels estudis de detall com si fossin un “hijo 
putativo” d’Urbanisme. L’estudi de detall és una eina urbanística igual que el 
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Pla Especial, el Pla Parcial, o igual que qualsevol altra eina urbanística. I 
l’estudi de detall és justament el que recollia el Pla que regula el sector com a 
eina, no per a pujar l’edificabilitat. Són els mateixos metres de sostre però en 
cop de fer-los en planta més dos, fets en un edifici de planta més quatre, és 
així de senzill. 
 
 Allò que vostè no pot fer és, producte de la seva ignorància o 
producte de la seva mala fe, venir aquí i deixar en la llum o en l’ombra, que 
des de l’Ajuntament estem desanimant a la gent que vol construir-se una casa 
o que vol edificar la seva parcel·la. Nosaltres no desanimem a ningú. Si una 
persona te una parcel·la que no té la façana mínima, senyora Espinosa, no pot 
tenir llicència. Si una persona, senyora Espinosa, té afectada la seva casa per 
mig carrer, per a construir, primer ha de cedir el carrer, i hi ha alguna 
persona que ja no li cap la casa. Llavors, el que fa aqueixa gent és no demanar 
llicència d’obres, però això és així, legalment és així. 
 
 I jo li prego, si us plau, si no compren temes urbanístics, que ens 
pregunti, les portes d’Urbanisme les té obertes sempre. Pregunti i aprengui, i 
quan hi hagi après, si us plau, no digui les coses que ha dit vostè aquí aquesta 
nit. 
 
 I li prego que es llegeixi l’Acta per al pròxim Ple, i quan es llegeixi 
l’ombra que ha sembrat sobre els serveis d’Urbanisme de Cornellà, li 
demanaré de nou en el pròxim Ple que demani disculpes públicament. Li 
demanaré que demani disculpes públicament perquè sinó ho fa, senyora 
Espinosa, estarà contribuint, a què els professionals que treballen en aquest 
Ajuntament, en el departament d’Urbanisme -que no és el Regidor qui rep a la 
gent i li diu: “escolti vostè pot fer planta més dos o planta més quatre”, és un 
tècnic municipal, un funcionari o una funcionària d’aquesta ciutat-, i vostè 
estarà contribuint al seu desprestigi, i amb el seu desprestigi, al desprestigi de 
tot l’Ajuntament. I vostè te l’obligació, -com a Regidora-, de vetllar pel prestigi 
d’aquest Ajuntament, i, per tant, li pregaré que es llegeixi l’Acta, i que en el 
pròxim Ple demani disculpes públicament. 
 
 Novament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per assenyalar: “Senyor 
Morlanes; jo tinc les mateixes obligacions que vostè, i vostè té les mateixes 
obligacions que jo, i la seva obligació és parlar amb els propietaris i ells li 
transmetran, no això que jo he dit amb paraules molt, molt suaus, li diran 
altres coses pitjors. Apropi’s, parli amb la gent del carrer i sabrà què pensa. Ja 
li dic que jo mesuro les meves paraules i sé què em dic, i en això, en cas 
d’ignorància, prefereixo estar en la ignorància que no en la llestesa que estan 
alguns.” 
 
 La prova de que vostès saben molt és que en la Comissió 
Informativa m’han dit que allí no havia res més que inquilins, perquè és que 
quan parlem de qualsevol tema de la ciutat, -no sé si és per a treure-li 
importància-, diuen: allí no hi ha més que inquilins. Però miri vostè, no hi ha 
cap inquilí, són tots propietaris. Llavors no sé de qui és la ignorància, perquè 
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en aquest punt del Planejament, vostè, com a responsable d’Urbanisme, 
tindria que saber, al menys, que allà no hi ha inquilins, que són propietaris, 
això seria senyal de que vostè ha tractat amb ells. 
 
 En cap moment, afegeix la senyora Espinosa, he dit que els tècnics 
d’Urbanisme estiguessin fent res. Estic dient que amb aqueix sistema s’està 
promovent que gent dedicada a altres temes -que no són l’Ajuntament, que 
són de la construcció, i se l’ha dit varies vegades-, han anat allà com a 
Ajuntament, no ho són evidentment. L’altra legislatura els vam dir que inclús, 
-està aquí en Acta- van arribar a dir-li a una persona deficient amb quatre 
nens, que si no s’anava d’allí, l’anaven a treure els nens. Avui està construït 
aqueix carrer amb quatre plantes i vivia en una planta baixa. 
 
 Jo no demanaré perdó perquè estic defensant, a la meva manera, 
els interessos dels meus conveïns i dels meus ciutadans i dels ciutadans que 
m’han votat a mi o l’han votat a vostè, no ho se. Però, vostè m’ha donat a mi 
un consell i jo li vaig a donar un altre, parli amb la gent del poble que 
l’explicaran que quan ells han volgut construir els han dit: “vostè no pot aquí 
construir o vostè només pot pujar dos plantes”, i ara, en el mateix terreny, -
ells no ho entenen-, vagi vostè i expliqui’ls quan veuen que hi ha quatre més 
un, i de seguida diuen: “és l’Ajuntament el que està construint per això 
construeixen quatre”. Aqueixa imatge l’estan promovent vostès perquè no és 
l’Ajuntament el que està construint, estan construint particulars. 
 
 Per part del senyor Jose Luis Morlanes Galindo, com a Regidor-
Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, es reprèn la 
intervenció indicant que vol donar-li les gràcies per no tenir que esperar al Ple 
següent ja que acaba d’aclarir que no dubta de la lleialtat, de l’honradesa i del 
bon fer dels tècnics d’Urbanisme. Moltes gràcies, però li donaré un altre 
consell: llegeixi què ha dit, perquè el què ha dit és el que ha corregit desprès. 
 
 Ni nosaltres, ni vostè, ni ningú, podem ni devem controlar allò que 
pugui dir un privat aquí o allà, el que sí que tenim és l’obligació de defensar en 
tot moment la legalitat. I si una persona o una empresa té dret per llei a 
construir en una parcel·la, se l’ha de concedir una llicència .I si una persona 
no té dret, mai en aquest Ajuntament se l’ha concedit una llicència, i això és 
l’important, tot l’altre, parli vostè amb el carrer, “el carrer és seu”, deia un 
fundador del seu partit. 
 
 Nosaltres parlem amb la gent, senyora Espinosa, parlem amb els 
ciutadans i ciutadanes, i cap ciutadà o ciutadana de Cornellà que hagi 
demanat una entrevista amb el Regidor, se l’ha deixat de rebre, i vostè té 
casos, no un, varis. Per tant, nosaltres parlem amb la gent cada dia, ara be, el 
que fem és respectar la llei, que és l’única forma amb la que sabem actuar. I 
torno a insistir, si vol aprendre temes d’urbanisme, en Urbanisme hi ha gent, 
hi ha tècnics municipals que saben molt, i que li poden explicar les coses, i 
entenent les coses, mai més tornarà a sembrar el dubte sobre els treballadors i 
treballadores d’aquest Ajuntament. 
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 En aquest moment intervé el senyor Alcalde, José Montilla Aguilera, 
per manifestar que qualsevol propietari pot demanar en relació al seu terreny 
un certificat de qualificació urbanística i l’Ajuntament està obligat a donar-lo, i 
en el certificat de qualificació urbanística, amb el corresponent informe de 
l’Arquitecte Municipal, indica la qualificació i el que allí es pot fer. 
 
 En relació amb això de que els propietaris estan desemparats, vull 
dir que qualsevol propietari d’una finca pot demanar a l’Ajuntament un 
certificat de qualificació urbanística. I en aquest certificat l’Arquitecte o 
Arquitecta Municipal està obligat a dir què es pot construir, si ha de recular o 
no, si s’han de fer cessions, o si un sector està afectat o no per suspensió de 
llicències. No pensem que això de l’urbanisme es decideix en el bar prenen 
una cervesa, perquè, en fi, una mica de la seva intervenció, crec que quelcom 
d’això es dedueix. 
 
 Parlem amb una mica de propietat, i no de xafardeigs, parlem de les 
coses que són solvents i amb un cert rigor, si us plau. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 
 
 15.- Acceptar la delegació de la competència per a imposar 
sancions de caràcter lleu i greu per infraccions al previst a la Llei 
10/1999, sobre la tinença de gossos considerats potencialment 
perillosos. 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist l’escrit presentat per la Generalitat de Catalunya - 
Departament de Medi Ambient, de data 20 de març de 2001 (RGE número 
10465 de 26.03.2001) oferint a l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat la 
possibilitat de sol·licitar la delegació de competència per imposar sancions per 
infraccions de la Llei 10/1999, de 30 de juliol relativa a la tinença de gossos 
considerats potencialment perillosos, d’acord amb el que preveu l’article 13.1 
del seu articulat. 
 
 Atès que aquest Ajuntament, en data 2 d’abril d’enguany va 
sol·licitar a la Generalitat de Catalunya l’esmentada delegació de 
competències. 
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 Vist l’informe de la Secretària General de l’Ajuntament de Cornellà 
de Llobregat de data 3 d’abril de 2001. 
 
 Vista la resolució de 29 de maig de 2001, per la qual es fa públic 
l’Acord del Govern de 2 de maig de 2001, de delegació de competències 
sancionadores en matèria de gossos considerats potencialment perillosos, 
publicada al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya número 3408 de data 
13 de juny de 2001. 
 
 Atès que de conformitat amb els articles 13.2.a) i 13.2.b) de la Llei 
10/1999, de 30 de juliol, l’òrgan competent per a la imposició de sancions de 
caràcter lleu és l’Alcalde i per a la imposició de sancions de caràcter greu, el 
ple de l’Ajuntament. 
 
 Atesa la normativa aplicable al cas, regulada als article 22.2 i 22.4 i 
27 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de Bases de Règim Local i 
articles 67, 122 a 128 de la Llei 8/1987, de 15 d’abril, Municipal i de Règim 
Local de Catalunya. 
 
 Atès que l’adopció del present acord és competència del Ple, el 
President delegat de la Comissió Informativa d’Obres, Urbanisme, 
Manteniment i Medi Ambient, proposa al Ple l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Acceptar la delegació de la competència per  a imposar 
sancions de caràcter lleu i greu per infraccions al previst a la Llei 10/1999, 
sobre la tinença de gossos considerats potencialment perillosos, des de la data 
de 13 de juny de 2001, data de publicació de l’acord de delegació de 
competències. 
 
 Aquesta delegació és de durada indefinida i comprèn la incoació, 
instrucció i resolució dels expedients sancionadors per infraccions al previst a 
la Llei 10/1999, de 30 de juliol sobre la tinença de gossos considerats 
perillosos. 
 
 Segon.- Notificar el present acord al Departament de Medi Ambient 
de la Generalitat de Catalunya, per al seu coneixement i efectes.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Martínez Flor, com a President-Delegat 
de la Comissió Informativa d’Obres, Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi 
Ambient es fa una explicació del dictamen, manifestant que, aquesta és una 
competència de la Generalitat de Catalunya, però degut a la quantitat 
d’expedients que aquest Ajuntament li ha passat perquè comenci a imposar 
sancions, la Generalitat es va dirigir a nosaltres dient que a ells els hi 
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semblava millor que l’Ajuntament demanés la delegació de competències, per 
tal que fos el mateix Ajuntament qui pogués sancionar. 
 
 Demanem la delegació d’aquestes competències, per a partir d’aquí, 
ser nosaltres els que podem posar aquestes sancions. 
 
 En aquest moment s’absenta de la sessió el President-Delegat de la 
Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, senyor Antonio 
Balmón Arévalo. 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents, amb l’abstenció del Regidor del Grup Municipal Socialista, senyor 
Antonio Balmón Arévalo, per aplicació del que disposa l’article 125 del 
Reglament Orgànic Municipal. 
 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE SERVEIS A LA 
PERSONA 
 
 
 16.- Acceptar la subvenció concedida pel Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, pel sosteniment de les 
Escoles Bressol Municipals per al curs escolar 2000/2001. 
 
 
 
 DICTAMEN 
 
 “Atès, que l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat és l’entitat titular 
de les Escoles Bressol Municipals. 
 
 Atès que el Departament d’Ensenyament de la Generalitat de 
Catalunya mitjançant Resolució de 27 de juny de 2001, va atorgar a 
l’Ajuntament de Cornellà una subvenció pel sosteniment de les Escoles 
Bressol Municipal per al curs 2000/2001, per els centres i amb els imports 
següents: 
 
 
 La Baldufa 4.880.000.- 
 La Trepa 7.440.000.- 
 Linda Vista 4.960.000.- 
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 Atès que de conformitat amb l’esmentada Resolució, s’estableix que 
per tal de tramitar el corresponent pagament, cal trametre abans del proper 10 
de setembre, acord del Ple de l’Ajuntament pel qual s’accepta la subvenció. 
 
 El President de la Comissió Informativa de l’Àrea de Servei a la 
Persona, a proposta de la Regidora Delegada d’Educació, proposa al Ple de 
l’Ajuntament l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Acceptar els imports esmentats a la part expositiva del 
present acord; per la quantitat total de 17.280.000.- pessetes en concepte de 
subvenció concedida pel Departament d’Ensenyament de la Generalitat de 
Catalunya, pel sosteniment de les Escoles Bressol Municipals de l’Ajuntament 
de Cornellà per al curs escolar 2000/2001. 
 
 Segon.- Comunicar el present acord al Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya.” 
 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part de la Regidora-Delegada de l’Àrea d’Ensenyament, senyora 
Cristina Gasull Martínez, es fa una explicació del dictamen manifestant que 
com cada any, la Generalitat abans de fer-nos el pagament, ens demana un 
conjunt de documentació i, entre aquesta documentació, l’acord del Ple 
acceptant la subvenció. 
 
 És una subvenció pel curs que ja hem acabat 2000-2001, i tenim 
fins al 10 de setembre per poder presentar tota la documentació. Esperem que 
abans de que finalitzi l’any podrem rebre els diners que són 17.280.000.- 
pessetes per curs escolar. 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
 
 

II 
 

PART DE CONTROL 
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 En aquest moment s’incorpora a la sessió el President-Delegat de la 
Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, senyor Antonio 
Balmón Arévalo. 
 
 
MOCIONS DELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS 
 
 
 1.- Moció del Grup Municipal d’EUiA referida a que s’elabori un 
programa amb objectius, calendari i pressupostos sobre la energia 
elèctrica. 
 
 
 MOCIÓ 
 
 “Com ens estan anunciant, les previsions del consum elèctric a 
Catalunya, són d’un considerable augment, per el que, les companyies del 
ram, estan reclamant permisos i autoritzacions, inclús pressionant, per crear 
noves instal·lacions de producció si no volem  sofrir les conseqüències en 
forma de talls de subministrament. Per reforçar aquestes previsions, ja ho han 
fet realitat amb talls en algunes zones de Catalunya. 
 
 Independentment de que l’increment del consum sigui una realitat 
objectiva, ningú pot assegurar que darrera d’aquestes peticions no hi hagi el 
desig de noves inversions i negocis. Això té estreta relació amb el quasi 
monopoli que exerceixen les companyies i amb el tracte de favor que reben del 
Govern Central. 
 
 Per altre banda, l’informe preliminar de l’Auditoria Ambiental i la 
primera valoració del Consell de Medi Ambient, constaten la necessitat 
d’impulsar a Cornellà una política energètica molt més eficient i estalviadora i, 
sobre tot, molt més decidida en l’aplicació d’energies alternatives (solar tèrmica  
i solar fotovoltàica) en les edificacions de tot tipus i el enllumenat públic. 
 
 Som conscients de que la normativa actual dificulta, no ja la 
instal·lació, sinó un tema que és molt important per a la instal·lació de plaques 
d’energia solar fotovoltàica, tant per a les administracions com per els privats, 
ja que contempla que l’energia abocada a la xarxa és té que pagar per part de 
les companyies al triple del que elles cobren per la que subministren. Això 
que, en aparença, té la voluntat de compensar i estimular la instal·lació de les 
mateixes, resulta un obstacle perquè les empreses ho acceptin, i és el 
principal motiu per el que posen tanta resistència a complir la normativa. És a 
dir, que l’efecte és contrari al que es pretén. Segons la informació que tenim, a 
Europa s’instal·la un comptador reversible i només compta la diferència entre 
la subministrada i la consumida i es paga al mateix preu. 
 
 Tot això va estretament lligat al problema fonamental del 
deteriorament del Medi Ambient. Mentrestant l’evidència científica sobre la 
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gravetat i irreversibilitat de que el procés del Canvi Climàtic s’incrementa, el 
desinterès i l’egoisme no deixen veure la necessitat de protegir els ecosistemes 
de la Terra i de la solidaritat vers les societats que ja estan patint els efectes 
més destructius de la nostra  irracional manera de consumir energia. 
 
 Donat que, encara que l’electricitat la percebem com una energia 
neta, en el lloc de generació i, segons el procés de producció, pot ser tant o 
més contaminant que qualsevol altre. A més, tant per la transformació com 
per el transport, és la menys eficient de quantes utilitzem. 
 
 Donat que aquest no és un problema puntual, que sinó el 
solucionem anirà augmentant amb el temps 
 
 Proposem: 
 
 Primer.- Que abans de que els esdeveniments facin lamentar-nos 
de no haver actuat a temps per evitar les molèsties i les conseqüències 
econòmiques i socials derivades dels talls de subministrament, o a que les 
conclusions finals de l’Auditoria Ambiental ens orientin i ens comprometin a 
seguir el seu manament, s’elabori un programa amb objectius, calendari i 
pressupostos, per començar el abans possible, a aplicar sistemes de renovació 
i d’eficiència energètica. 
 
 Segon.- Reclamar a les administracions de rang superior (la 
Generalitat i l’Estat), que elaborin un reglament clar, que eviti les traves i la 
burocràcia que avui dificulta la connexió a la xarxa general de les 
instal·lacions autònomes d’energia fotovoltàiques, tal com expliquem més 
amunt.” 
 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ignacio Flórez Barrón, com a Portaveu del Grup 
Municipal d’EUiA, es fa una explicació de la Moció manifestant que havia 
parlat amb els portaveus d’altres grups i volien fer intervencions. Tant la 
senyora Carmen Romero com el senyor Antonio Balmón, m’havien dit que 
farien intervencions en aqueix sentit, i la moció està oberta a possibles 
modificacions o acords que ens portin a aconseguir el millor resultat possible. 
 
 No volem, en absolut, que la moció sigui rebutjada i si hi ha alguna 
cosa que no és entesa, estem disposats a que la seva modificació ens porti a 
que en el moment oportú, -sigui ara o en altre moment-, això tingui l’acollida 
que mereix aquest problema. 
 
 A continuació intervé la senyora Carmen Romero López, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’IC-V, per assenyalar que, -com be ha dit el 
company representant d’EUiA-, la intenció del Grup d’Iniciativa per 
Catalunya-Verds, era la de veure de què manera podíem aprovar aquesta 
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Moció. Jo crec que repassat una mica el tema, concretament allò que es 
refereix a les coses que es poden fer des de Cornellà, les coses que tenen que 
veure amb el procés de l’auditoria, en aquest moment, penso que no estem en 
situació d’aprovar-lo, perquè el que se’ns demana que es faci és allò que s’està 
fent o que es va a fer. 
 
 Per tant,  vull explicar que dintre de l’auditoria, estem en la fase de 
presentació dels primers resultats del diagnòstic, i en aqueixos primers 
resultats, hi ha un apartat que parla d’energia, de com s’utilitza l’energia aquí 
en Cornellà, i recull també que hi ha unes mesures correctores en quant a 
algun tipus d’instal·lacions com poden ser les elèctriques, en les quals ja s’han 
fet canvis del tipus de làmpades que s’estan utilitzant. Això també és de 
coneixement del Portaveu del Grup Municipal d’EUiA. 
 
 Després d’aquesta diagnosi el següent pas és establir un pla d’acció 
que es té que aprovar pel Ple, i allí es decideixen les actuacions pertinents a 
realitzar, ja sigui aprovar una ordenança, ja sigui una aplicació determinada, 
uns terminis determinats, etc... 
 
 Jo comentava que veia que hi havia dos temes. Una part era el tema 
dels monopolis, dels grans subministradors d’energia que, evidentment, tenen 
que renovar les rets que tenen i millorar-les, i això se’ls pot exigir. 
 
 I per altra banda, apareix la part que ja estem fent en el propi 
Ajuntament. Per tant, em sembla que tampoc sé què hi ha que aprovar, 
perquè, de fet, el què es diu que es faci ja s’està fent. I el que no farem és 
elaborar un programa i un calendari i un pressupost anterior a què s’acabi 
l’auditoria. És de calaix que no es pot encarregar un programa, un estudi i un 
projecte paral·lel al que ja s’està fent. Per tant, em sembla que no podem dir 
que sí. 
 
 Acte seguit pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, manifestant que 
nosaltres l’anem a aprovar perquè crec que tots els camins comencen per un 
principi, i el principi el té plasmat aquí, després vindran els estudis i tot el que 
es tingui què fer, però jo crec que és una moció molt coherent, i que tenim que 
anar caminant cap a les noves energies alternatives. 
 
 Des del Govern Estatal s’està facilitant això, crec que des de la 
Generalitat també, aleshores, comencem tots a posar el nostre gra de sorra. És 
evident que no s’aconseguirà en un dia ni en dos, però per alguna cosa es 
comença. Crec que és una bona idea i nosaltres l’anem a aprovar. 
 
 Tot seguit pren la paraula el senyor Antonio Balmón Arévalo, com a 
Portaveu del Grup Municipal Socialista assenyalant que hi ha varies 
preocupacions que estan plantejades en la Moció i que jo crec es podrien 
recollir d’altra manera, i allò és el que jo comentava amb el senyor Flórez 
aquest mati, com és el tema de l’energia fotovoltàica que és cert que no està 
regulat i que no compleixen les companyies. L’altre dia estàvem signant uns 



54 

convenis amb els instituts i resulta que alguns ja estaven funcionant fa sis 
mesos i les companyies, doncs passen d’ells. 
 
 Compartint això, el que sí que dèiem és que, quant al redactat 
podíem en tot cas per a assolir un acord deixar-ho sobre la taula i en el mes 
de setembre podrien presentar una Moció en la qual, segurament, podríem 
estar totalment d’acord. 
 
 En aquest moment pren novament la paraula el senyor Ignacio 
Flórez Barrón, com a Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que, 
entenc el que la senyora Carmen Romero plantejava perquè, efectivament, hi 
ha una part d’això que està lligada al que diu l’auditoria ambiental, i per altra 
banda, és preferible un acord de tots. 
 
 L’únic que demano i en això sí que deuríem ésser rigorosos, fins i 
tot abans de que aprovéssim res, és que no fem coses que després, quan 
tinguem l’auditoria en la ma i analitzem bé totes aqueixes conseqüències, 
tinguem que tornar enrera. Des de fa molt temps vinc insistint amb propostes 
en diferents àmbits, tant en Emducsa com aquí en aquest Ple i demés, per a 
què no es vagi més enllà i no es facin coses que després es van a “donar de 
tortes” amb el que la pròpia auditoria estableixi. 
 
 En aqueix sentit, abans ha sortit el tema de la subvenció per part 
de la Generalitat al projecte del Parc d’Alps, i sabem que és molt car -jo 
comentava en la Comissió Informativa que com és possible que això sigui 
així?. Però és una experiència nova en la qual, a part d’altres coses, també hi 
ha interessos i hi ha qui aprofita, a lo millor, per a què això sigui el més car 
possible però -com el propi Jose Luis Morlanes deia en la Comissió 
Informativa-, el fruit de la implantació d’això cada dia més, farà que sigui més 
econòmic. Jo fins i tot vull comparar-ho amb un altre projecte, l’altre dia he 
vist que la Comissió de Govern ha aprovat una partida per a la il·luminació de 
la pista de Can Carbonell per onze milions i mig de pessetes, i comparant amb 
el que és una nova instal·lació en el Parc, penso que encara és més car, no?. 
 
 Entenc que deixem la Moció amb la voluntat de que posem en 
marxa tot això, l’abans possible. 
 
 En aquest moment intervé el senyor Alcalde, per dirigint-se al 
senyor Ignacio Flórez, preguntar si retiraria la Moció amb el compromís de que 
en el Ple de setembre tornés a presentar-se. 
 
 El senyor Flórez respon que si en el mes de setembre no és suficient 
per què, l’auditoria no ha arribat, tampoc passa res. 
 
 VOTACIÓ 
 
 Desprès d’això la Moció és retirada. 
 



55 

 
 
 2.- Moció del Grup Municipal d’ERC referida a l’oneig de la 
senyera en la propera Diada Nacional. 
 
 
 MOCIÓ 
 
 “Atès que Catalunya al llarg de la seva història mil·lenària s’ha anat 
construint amb l’esforç i les aportacions d’altres terres que han arrelat i s’han 
sumat a aquest projecte col·lectiu per fer de Catalunya un país solidari, 
tolerant, amant de la llibertat i singular, 
 
 Atès que des de l’adveniment de la democràcia, el país ha iniciat un 
procés de normalització de la seva vida política i nacional, que ha fet quallar el 
catalanisme polític dins la societat catalana, 
 
 Atès que avui dia la commemoració de l’11 de setembre, Diada 
Nacional de Catalunya, segueix mantenint un referent reivindicatiu, per la 
qual cosa d’ençà fa uns anys s’observa l’actitud compromesa d’alguns 
ajuntaments de col·locar en un dia tan assenyalat al balcó del consistori 
solament la bandera catalana, símbol nacional dels ciutadans i ciutadanes de 
Catalunya i de la resta dels Països Catalans,  
 
 Atès que els Ajuntaments s’han de comportar de la mateixa manera 
que ho comporta la ciutadania de Cornellà, que en la Diada Nacional col·loca 
banderes catalanes al balcó de casa seva, 
 
 I atès que les nacions tenen dret a utilitzar lliurement els seus 
símbols nacionals,  
 
 És per tot això que el Grup Municipal d’ERC proposa al plenari 
l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Que l’11 de Setembre onegi únicament la bandera catalana 
al balcó del nostre Ajuntament.  
 
 Segon.- Que l’Ajuntament de Cornellà s’adhereixi a la campanya 
“Un país una bandera” promoguda per quatre consells comarcals i cent 
cinquanta nou municipis, d’entre els quals n’hi ha quatre de la nostra 
comarca, mitjançant la firma per part de l’alcalde del manifest que s’adjunta. 
 
 Tercer.- Comunicar aquest acord als organitzadors d’aquesta 
campanya, la Comissió de Treball del col·lectiu 1714, C/ de la Rèria, 1, El Pla 
de Santa Maria, (43810) Tarragona, col1714@pla.tinet.org.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC, es fa una explicació de la Moció, manifestant que, -com 
sabeu- existeix una Comissió formada per cent cinquanta-nou Municipis i 
quatre Consells Comarcals que endegà una campanya fa uns anys anomenada 
“Un país una bandera”, i que té com a objectiu que el dia 11 de setembre, en 
els balcons dels Ajuntaments del país, tan sols onegi la bandera catalana i no 
onegi ni la bandera espanyola ni les banderes del municipi. És un fet 
estrictament simbòlic que pretén donar a conèixer una realitat de encara no 
plena normalitat de les llibertats nacionals.  
 
 Hi ha una sèrie de consideracions que s’adjunten a la Moció que, de 
fet, fan referència a la construcció d’un país amb llibertat a on tothom si senti 
arrelat, són els principis bàsics del catalanisme progressista i esquerrà. Tan 
sols voldria remarcar el fet de què no es tracta de treure cap bandera, sinó que 
es tracta de que només el dia 11 de setembre, el dia nacional de Catalunya, en 
el balcó de l’Ajuntament hi onegi solament la bandera catalana perquè 
considerem que, a l’igual que fan molts ciutadans que posem la bandera 
catalana als seus balcons, a les seves finestres, es bo que la bandera que ens 
aplega a tots els ciutadans de Catalunya, -parlem la llengua que parlem i 
vinguem d’on vinguem-, en aquest dia singular es faci això amb plena 
normalitat.  
 
 És cert que destaquem que algunes fites del catalanisme 
progressista, avui dia, encara no estan assolides i aquesta és la demanda que 
us fem, concretament, que a l’11 de setembre onegi solament la bandera 
catalana al balcó de l’Ajuntament, que ens adherim a aquesta campanya que 
va creixent lentament, però que va creixent, i també us hem adjuntat el 
manifest, que és un manifest fet, precisament, amb aquest criteri d’unitat del 
poble i que no va més enllà del que els partits catalanistes sempre hem 
defensat. 
 
 Segons el nostre criteri, elevar-ho  a la categoria de reivindicació 
normal, és no fer d’aquesta moció, no fer-ne un “papus”. Considerem que, a 
vegades, les actituds una mica massa tímides fan fer anormal allò que hauria 
de ser normal, és a dir, que l’Ajuntament de Cornellà, en la diada nacional del 
País on radica, col·loqui en el balcó o en el màstil central la bandera catalana 
hauria de ser una cosa normal sinó fos perquè, de vegades, potser producte de 
la història anormal del nostre país, tenim l’autoestima una mica baixa. 
Considerem que és una demanda plenament normal després de vint anys de 
democràcia i crec que hauria de ser assumida, -jo diria que llevat del Partit 
Popular, tothom crec que hauria de votar a favor d’aquesta Moció-. 
 
 Seguidament intervé el senyor Néstor Artís Villena, com a Portaveu 
del Grup Municipal de CiU per manifestar que donaran suport a aquesta 
Moció. Estem d’acord. 
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 A continuació pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a Portaveu del Grup Municipal del PP, per dir que es 
congratula de que ja sàpiga el seu vot el Sr. Tardà abans d’emetre’l. Vaig a ser 
molt breu perquè, com ha dit és la segona vegada que porta al Ple aquesta 
reivindicació i jo vull dir-li en primer lloc, que tenim un model d’estat 
autonòmic i unes lleis votades per la majoria democràtica, aqueixa democràcia 
que, a vegades, es fa servir de manera partidista. 
 
 S’han votat unes lleis, que les han votat els seus representants a 
Madrid, i penso –dit amb tota la normalitat possible- que si no li agrada 
aquest model autonòmic que tenim, doncs demanin el canvi en el Parlament 
de Catalunya i després en les Corts Generals i, segurament, si tenen majoria, 
doncs sorgirà aquest canvi de lleis i aprovarem aqueixa moció. Dir-li també, 
que les banderes són un símbol de les nacions, i en el cas que ens ocupa, 
d’una autonomia i com a tal, el seu ús en els llocs públics està regulat per la 
llei, no ens oblidem d’això. Els regidors quan prenem possessió del nostre 
càrrec, jurem o prometem, segons el Partit, complir i fer complir la Llei. Allò 
que ens planteja aquí el representant d’Esquerra Republicana per segon any 
consecutiu, és que el nostre Ajuntament vulneri la Llei. Així de clar i, per tant, 
està incomplint una promesa que va fer en el seu dia. Com l’he dit abans, si 
no li agraden aquestes lleis, jo estic d’acord en que es plantegi, en un ambient 
democràtic,  que es canviïn. En aquest sentit, vostè, aquí, en la ciutat de 
Cornellà, representa una minoria que vol imposar la seva política i els seus 
plantejaments a la resta dels ciutadans i ciutadanes de Cornellà que no el van 
votar, ni a vostè ni a la seva ideologia. I per últim, fer una reflexió, els símbols 
són símbols i quan algú vol elevar-los a un altre estament o venerar-los més 
del degut, poden derivar en radicalisme, extremisme, i màxim, quan excloen la 
voluntat dels demés. Això seria també si jo sol·licités que el dia dotze 
d’octubre, oneges solament la bandera espanyola en l’Ajuntament de Cornellà. 
Crec que el mateix que he dit per aquest tema m’ho dirien vostès a mi si jo 
demanés que la bandera espanyola onegi sola el dia de la Hispanitat i 
retiréssim la catalana. Jo crec que estan molt bé juntes, el millor símbol 
d’unitat que podem oferir als nostres ciutadans és que les tres banderes 
onegin juntes i que no hi hagi separatismes. 
 
 Seguidament intervé la senyora Carmen Romero López, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’IC-V, manifestant que vol simplement 
contrastar l’opinió que deia la senyora Isabel Espinosa en quant a que era la 
segona vegada que passava pel Ple aquesta Moció. Efectivament, com a 
fórmula de Moció, és la segona vegada que passa, per tant, ja no hauria de 
passar més, i l’any passat va passar com a prec. Si ens atenim al Reglament 
no hauria de tornar a passar com a Moció, encara que segurament podrà 
tornar a passar com a prec. Jo considero que el tema que ens planteja, a 
l’igual que hem dit altres vegades, no és l’objectiu prioritari de la celebració de 
la Diada. Nosaltres, la primera vegada vam votar en contra, i aquesta vegada 
ens abstindrem. Per a nosaltres aquest tema no mereix més voltes de fulla, i 
simplement recordar que hem fet ja la quota de les possibilitats de presentar-
la com a Moció. 
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 Tot seguit pren la paraula el senyor Antonio Balmón Arévalo, com a 
Portaveu dels Grup Municipal del PSC, manifestant que, nosaltres des d’una 
actitud de normalitat, i pensant que l’11 de setembre és un dia de normalitat 
en el qual es fan molts actes, lúdics, de reivindicació i de tot tipus, vull dir que 
per a nosaltres aquest tema es va debatre ja fa un any, les postures van 
quedar molt definides i molt clares i allò que no compartim és que es prenguin 
iniciatives de forma mecànica que no ajuden i que a més, ens provoquen fer 
un debat estèril i inoportú, que no ens porta a enlloc. Crec que les formes 
sobre com es té que definir Catalunya no passen per la seva bandera, sobretot, 
en una societat com la catalana que fa de la defensa de la seva pluralitat el 
millor patrimoni per a garantir la convivència al nostre país. Nosaltres tindrem 
una actitud de normalitat, defensant la mateixa normalitat que hi ha a la 
plaça Sant Jaume, vull dir al Palau de la Generalitat, sense entrar en cap 
discussió més profunda ni en cap debat estèril, penso que això no ens porta a 
enlloc. Per tant, la nostra postura serà la de no donar suport a aquesta Moció. 
 
 Novament intervé el senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del 
Grup Municipal d’ERC, per manifestar que, només voldria dir que no ho he 
plantejat de manera de debat, és més, l’altra vegada no vaig replicar i aquesta 
vegada tampoc penso fer-ho. Nosaltres fem aquest plantejament perquè 
considerem que cada any l’hem de fer en la mesura que els reglaments ho 
permetin, però ni penso respondre a ningú per què trobo que no hem de fer 
aquí un debat d’aquest tipus. Ara bé, considero que sí es pot acceptar la 
normalitat de presentar aquesta demanda any rera any, i sembla que és poc 
elegant que ens parleu de quotes. 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és rebutjada per majoria absoluta dels 
assistents, amb el vot en contra dels Regidors/es del Grup Municipal del PSC, 
senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes Teixidó, Antonio Balmón 
Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández Mesa, Juan Antonio García 
Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez Vives, Llorenç Luna Rodríguez, 
Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, Aurora 
Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, Gloria Récio Díaz i Ramon 
Salabert Parramón; de la Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora Mª 
Isabel Espinosa Fernández; i, dels Regidors del Grup Municipal Mixt, senyors 
Alberto García Llorente i Antonio Naranjo Hijos; i, amb l’abstenció dels 
Regidors/es del Grup Municipal d’IC-V, senyora Carmen Romero López,  
senyor Arnau Funes Romero i senyor Miguel López Sánchez; i el Portaveu del 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
 3.- Moció del Grup Municipal d’ERC referida a la creació d’un 
nou servei d’assistència infantil a càrrec de mainaderes professionals.  
 
 
 MOCIÓ 
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 “Atès que a Cornellà manquen places de llars d'infants, però també 
d’altres serveis complementaris d’assistència a la primera infància, 
 
 Atès que la incorporació de les dones al món laboral ha representat 
unes transformacions socials que donen lloc a nous models familiars i generen 
altres necessitats que l’estructura dels serveis existents no cobreix amb total 
satisfacció, 
 
 Atès que l’activitat professional de les dones i les responsabilitats 
familiars estan totalment relacionades, produint-se un cert grau de limitació 
en el desenvolupament d’ambdós aspectes, a causa d’un procés que actua en 
doble sentit i que les dones que estan en l’època de tenir fills es troben 
limitades per a treballar i en moltes ocasions aquesta limitació les porta a 
abandonar el món laboral, o no entrar-hi per no poder trobar una ocupació 
que els permeti conciliar el treball i la família, o per no disposar d’un servei 
que resolgui la cura dels seus fills durant la jornada laboral, 
 
 Atès que un estudi de la fundació Cirem sobre les necessitats de la 
petita infància a les comarques de Barcelona ens posa de manifest que la 
demanda de serveis a la infància no és homogènia i presenta una tipologia de 
necessitats diversa que ve donada pels hàbits familiars i per la diversitat de 
treballs i jornades laborals, 
 
 Atès que en aquest sentit, actualment trobem que hi ha, 
generalment, dones que treballen mitja jornada i no desitgen ampliar aquest 
horari perquè el que tenen els permet conciliar la cura dels seus fills amb 
l’activitat professional,  
 
 Atès que en algunes famílies es va detectar la necessitat d’un servei 
d’atenció als fills que no contemplés el règim de l’horari complet per als fills 
d’aquells pares que no necessiten deixar la criatura tot el dia en un centre 
escolar, sinó que permetés l’assistència uns dies i unes hores determinades 
per tal que els progenitors poguessin realitzar alguna activitat formativa o 
laboral en hores convingudes. 
 
 Atès que altres unitats familiars van plantejar la manca de places 
en les llars d’infants o el problema afegit d’un infant que neix a mig curs i que 
obliga a buscar serveis particulars diversos que en molts casos no disposen 
d’una mínima seguretat i qualitat, 
 
 Atès que l’actual model socioeconòmic implica, doncs, diversitat, la 
qual cosa no s’aplica als serveis d’infància i, per tant, s’està produint una 
inadequació entre les necessitats socials i l’oferta actual de serveis, 
 
 Atès que en aquest sentit, la Fundació per a la Innovació en l'Acció 
Social (FIAS) ha iniciat un pla pilot per impulsar un nou servei d'atenció a la 
petita infància (Sadapi), que pretén ajudar a la conciliació de la vida familiar i 
laboral fent una proposta que inclou un servei domiciliari a casa de les 
mainaderes per als infants de 0 - 3 anys que precisen atenció i cura per part 
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d'una persona adulta en absència dels seus pares i un servei de recollida a les 
escoles per portar als infants a activitats extraescolars o per a atendre'ls a 
casa de la persona mainadera, 
 
 Atès que des del punt de vista del projecte educatiu, el servei vetlla 
pel procés de creixement mental, físic i social de l'infant, cobrint les seves 
necessitats educatives i vitals en cada etapa evolutiva, en especial de 0 a 2 
anys, d'acord amb el model educatiu fixat per l'equip tècnic del projecte, donat 
que aquest es fonamenta en aquells criteris, mètodes i accions que 
garanteixen que el nen/a sigui actiu, assumeixi paulatinament la seva 
responsabilitat i seguretat, i desenvolupi el seu llenguatge, expressió i 
motricitat, 
 
 Atès que, a més, el projecte es contempla com un servei 
complementari a les escoles bressol o infantils per a tots aquells casos que per 
les seves característiques precisen d'una atenció que no coincideix amb l'oferta 
d'aquestes escoles i és per tant un servei flexible i adaptable a les demandes 
dels pares però que es troba articulat i coordinat amb les mateixes escoles 
bressol o infantils i per tant planteja activitats conjuntes en tres nivells: 
 
- Dels professionals per la seva formació, programació, seguiment i avaluació 

de forma coordinada. 
 
- Dels infants per obrir les possibilitats de sociabilitat dels petits i en especial 

preparar la continuïtat o pas del servei domiciliari a l'escola. 
 
- Dels pares, per crear una xarxa a través de la qual es pugui intercanviar 

experiències, rebre formació i orientació sobre la cura dels seus fills o bé 
organitzar algunes activitats conjuntes. 

 
 És per aquests motius que el Grup Municipal d’ERC proposa al 
plenari prendre els següents: 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Que l'Ajuntament de Cornellà, juntament amb la Fundació 
FIAS, estudiï la implantació del servei Sadapi a la nostra ciutat. 
 
 Segon.- Demanar a la Generalitat de Catalunya, que recolzi i doni 
suport econòmic per al foment d'aquest servei en els municipis de Catalunya, 
a través de les Departaments de la Generalitat de Catalunya de Benestar 
Social, Ensenyament i Treball. 
 
 Tercer.- Traslladar aquest acord a la Fundació FIAS, als 
departaments de la Generalitat de Catalunya de Benestar Social, 
Ensenyament i Treball, al Consell Escolar Municipal i, a través del Cornellà 
Informa, al conjunt de la ciutadania.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC, es fa una explicació de la Moció, expressant que, de fet, ja 
en vam parlar a la Junta de Portaveus, i hi ha dues coses que em sembla que 
han de quedar clares: Primera, la proposta no pretén suplir les Escoles Bressol 
i, en segon lloc, el que es demana és que l’Ajuntament de Cornellà juntament 
amb la Fundació que promou aquesta iniciativa, estudiï la implantació del 
servei “Sedapi” a la ciutat. Vaig parlar amb la regidora, li vaig presentar la 
documentació, de fet, no va anar més enllà la conversa, de manera que quedi 
clar que en aquest punt, el que hem de fer ara es discutir sobre el projecte 
perquè us he passat la informació, la moció és prou llarga i hi ha molts 
apartats que justifiquen el per què és bo fer l’estudi i, una vegada tinguem els 
elements, prendre una decisió. Crec que l’estudi s’hauria de fer de pressa, -cas 
que s’aprovi-, perquè tampoc estem parlant d’un gran estudi, i aleshores, 
tirar-ho endavant. La tesi és que certament manquen llars d’infants. 
 
 La incorporació de les dones al món laboral ha representat 
transformacions socials importants, tant des del punt de vista dels models 
familiars com de la relació familia-treball. Comptem amb un estudi fet pel 
“Cidem” sobre les necessitats treball-infància a les comarques de Barcelona –
estudi que ja us he passat-. A més a més, és cert que existeix una realitat que 
és que moltes persones, per la mobilitat del món de treball actual tenen 
necessitats molt diferents i que, de vegades, no necessiten una escola bressol 
sinò tenir algú per tenir cura dels seus fills en uns moments determinats de la 
setmana o en unes hores en que les escoles bressol no poden oferir aquest 
servei. 
 
 Sospitem que l’experiència de Sabadell i de Llavaneres és avaluada 
amb profit i a més a més, s’ha descobert que pot ser un jaciment nou de 
treball per a persones que ja tenen un fill i han de tenir cura i/o bé persones 
que tenen un nivell professional adient per poder tirar endavant aquesta tasca 
professional de mainadera. També és veritat que es podria elevar a la categoria 
de projecte educatiu allò que ara és un cangur, doncs, fet. Considerem que 
aquest projecte hauria d’estar relacionat, des del punt de vista pedagògic, amb 
l’IME i amb l’experiència de les escoles bressol de Cornellà. Creiem que estem 
davant d’una iniciativa que en alguns països ja funciona, que mereix que en 
parlem, i podem anar a Sabadell i a Llavaneres per veure com funciona, 
informar-nos, treure conclusions, veure què representa econòmicament i a  
finals de setembre primers d’octubre, prendre una decisió. 
 
 Crec que hauríem d’intentar no veure-ho, -reconec que és una mica 
inevitable-, com un objectiu, potser, de Convergència o de la Generalitat de 
Catalunya. Nosaltres almenys, quan ens vam interessar- en alguns 
Ajuntaments l’esquerra té més protagonisme que no pas aquí, i està intentant 
tirar-lo endavant: no és, en cap moment, per substituir la necessitat d’escoles 
bressol. Considerem que és bàsic, importantíssim, que seguim reivindicant 
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que el tram 0-3 anys sigui un tram a on les administracions s’impliquin al 
cent per cent. 
 
 Ara bé, és veritat que la societat es transforma dia a dia molt de 
pressa i que, al menys, hauríem de mantenir-nos oberts a aquestes 
experiències, perquè en aquests moments la gama de necessitats és molt, molt 
diversa. 
 
 En aquest moment s’absenta de la sessió el Tinent d’Alcalde de 
l’Àrea de Cultura, Esports, Relacions Ciutadanes, i Cooperació i Solidaritat, 
senyor Vicenç Badenes Teixidó. 
 
 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Tinent d’Alcalde de 
l’Àrea de Cultura, Esports, Relacions Ciutadanes, i Cooperació i Solidaritat, 
senyor Vicenç Badenes Teixidó. 
 
 A continuació pren la paraula el senyor Néstor Artis Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que és conegut el dèficit 
de places d’escoles bressol que hi ha a Cornellà, i pel cost econòmic que 
suposen és difícil que en un termini curt de temps això es pugui resoldre i crec 
que aquesta idea o aquesta solució podria pal·liar aquesta mancança per a 
moltes famílies a un cost relativament baix. I mentre no s’aconsegueix la 
financiació suficient per poder crear escoles bressol per tots, per totes les 
famílies a les quals faci falta, estaríem d’acord en votar a favor d’aquesta 
Moció. 
 
 Seguidament intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com 
a Portaveu del Grup Municipal del PP, manifestant que nosaltres, per un 
principi de prudència, ens abstenim perquè vull dir que aquest tema, ho ha 
portat la Consellera d’Ensenyament de la Generalitat al Parlament fa un any, 
més o menys, o sigui, no és una cosa nova. Hi ha un debat obert sobre aquest 
tema en el Parlament i sembla ser que no es posen d’acord, perquè penso que 
no es pot establir un pla pilot, -que era el que es pretenia-, sense tenir 
garanties i una normativa per a regularitzar-ho. Creiem, i ho diem de veritat, 
que no es pot experimentar amb nens, és un tema molt delicat el portar nens 
a cases, i hi ha que recordar que la majoria dels accidents que té la infància 
acostumen a ser en les cases amb els seus pares. 
 
 Crec que tenim que seguir en la línia de reivindicar més guarderies 
per a Cornellà i què la Generalitat compleixi allò que ha promès als 
pressupostos del 2000 a instàncies del Grup Parlamentari del PP. Van aprovar 
al pressupost del 2000 l’ampliació i l’acondicionament dels col·legis públics de 
Cornellà, tant Dolors Almeda com la resta, que per part de tots els Grups vam 
proposar. Es va arribar a un acord i a un pacte entre el senyor Artur Mas i el 
President del Partit Popular, senyor Alberto Fernández, i al dia d’avui, estem al 
2001, ni s’ha arreglat l’escola Almeda ni veig projectes de fer res. Jo, l’altre dia, 
comentava que en unes declaracions, el senyor Pujol va dir que el pacte amb 
el PP li estava sortint barat. Jo comparant amb Cornellà, doncs dic que sí, que 
l’ha sortit regalat. Començarem a exigir-li que compleixi el que entra en els 
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pressupostos. Jo, des d’aquí, ho seguiré demanant i exigint. Hi ha un 
compromís entre el senyor Artur Mas i el senyor Alberto Fernández Díaz, de 
tot el tema que hem presentat tots els grups, des d’aquí de Cornellà, que 
entraven en els pressupostos de l’any 2000. Estem en el 2001 i si arribem a 
finals d’aquest any, particularment el Partit Popular de Cornellà recolzat pel 
Parlament de Catalunya, reivindicarem al senyor Pujol, que no ha complert 
allò que ha promès. 
 
 Pren la paraula el senyor Ignacio Flórez Barrón, com a Portaveu del 
Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que,  no entén que això es plantegi 
com una reivindicació, o sigui, com una alternativa a la necessitat i a la 
reivindicació que des d’aquest municipi es ve fent amb respecte a les escoles 
bressol. Entenc que aquesta és una sortida per a determinades famílies que 
tenen una situació especial, que tenen uns horaris laborals concrets. Sobre 
tot, hi ha que tenir en compte que aquestes persones no són persones 
qualsevol, primer han de passar per un procés de formació reconegut i aprovat 
i llavors és quan faran aqueixa funció que pot ser a casa seva o en la casa 
d’altre. I no té res a veure amb seguir reivindicant amb totes les nostres forces 
que Cornellà tingui totes les places d’escola bressol que necessita. Per 
descomptat que estic a favor d’allò. 
 
 A continuació intervé el senyor Arnau Funes Romero, com a Regidor 
del Grup Municipal d’IC-V, per dir, en primer lloc, que -com molt be ha dit el 
senyor Joan Tardà- es portin temes al Ple perquè es puguin discutir, crec que 
és important i crec que, en aquesta Moció, més que el resultat que sigui 
positiu o negatiu o el vot sigui favorable o negatiu, que puguem fer un cert 
debat sobre la situació de la política familiar al conjunt de Catalunya i la 
situació a Cornellà, em sembla que és interessant. 
 
 En tot cas, jo he valorat tres elements que generen dubtes des del 
Grup d’Iniciativa i són els que ens fan dubtar el nostre vot afirmatiu, que, en 
tot cas, en principi no és la idea. El primer és que aquest projecte de Sadapi 
no és l’únic, i que està funcionant a Catalunya, hi ha altres iniciatives socials 
que estan en la línia de combinar dos aspectes que ara per ara són molt 
importants. Un, la creació de nous llocs de treball, que creiem són importants 
i que en la línia de nous filons d’ocupació d’aquest servei que és l’atenció a 
domicili, hi ha una oferta important i amplia. A la nostra comarca, sense anar 
més lluny, tenim un projecte que m’assembla molt interessant, com és la 
Fundació Domicilia, que estan en aquesta línia i per tant hi ha un ampli 
ventall, i després, que això ho provi de combinar amb unes necessitats socials 
que des del nostre punt de vista és preocupant, que és que els pares que cada 
cop treballen més i amb més hores i torns pitjors i amb situacions més 
complicades i que dificultan l’atenció més continua, més important sobre els 
seus fills, en tot cas, és una qüestió que ens preocupa.  
 
 Per això el nostre plantejament és que, tot i ser conscients que 
creiem que és un debat i un estudi que s’ha de fer, no creiem que s’hagi de 
focalitzar tot en el projecte que se’ns planteja de SADAPI. Entenem que 
s’hauria de fer un estudi de quina és la situació, quina és la societat 
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cornellanenca, quines necessitats té d’aquest tipus de serveis perquè ens 
aniria bé per a altres qüestions i no només en el tema de 0 a 3 anys. Creiem 
que podríem anar a altres tipus de models que, des del nostre punt de vista, 
són més satisfactoris i cobreixen dues vessants importants sense haver 
d’acabar forçant a que, al final, sigui la dona la que s’hagi de quedar a casa si 
vol tenir fills, que és un dels problemes que està rerafons. 
 
 En definitiva, la nostra idea és l’abstenció perquè estem molt 
contents de què, com a mínim, es col·loqui la responsabilitat a qui la té, que és 
el departament de Benestar Social i els diferents departaments de la 
Generalitat que són els que han de vetllar perquè la política familiar d’aquest 
país, per una vegada, deixi de ser la que és, i sigui una mica més progressista. 
 
 Seguidament intervé la senyora Cristina Gasull Martínez, com a 
Regidora del Grup Municipal del PSC, per a manifestar que aquesta és una 
Moció i, per tant, demana una aprovació o no, d’uns acords. El nostre Grup 
votaria en contra de donar suport als tres punts concrets de l’acord que és el 
que es demana, i dit això, crec que com deia molt bé el senyor Arnau Funes, 
anem a lo seriós. 
 
 Amb el senyor Joan Tardà ja hem parlat. Les dues primeres pàgines 
que ens fan arribar amb aquesta Moció, la majoria dels punts els compartim. 
Compartim la reflexió que es fa sobre tot allò  el que són les dificultats que en 
aquest país hi ha per a mantenir-se, per tenir fills, per incorporar-se al mon 
del treball,  crec que estan molt ben plantejades, que són molt serioses, que 
són certes, per tant, que les compartim i hem de parlar. 
 
 Hi ha altra cosa que considero que també hem de tenir en compte i 
no fer exclusions de coses. Nosaltres, penso que tenim una obligació i un 
compromís que és exigir i seguir treballant per a què la nostra xarxa d’escoles 
bressol creixi i, per tant, es doni aquest servei bàsic. I aquest punt de vista no 
l’hem de perdre. Aquest servei que es planteja, i que no és un servei que 
d’entrada puguem dir ni be, ni mal, ni regular, és a dir, no el descartem, 
deixem-lo una mica pel final, és un servei que en aquest mateix document i 
aquests mateixos plantejaments queda claríssim que és complementari. En 
aquest moment, -siguem realistes-, nosaltres no podem crear serveis 
complementaris de serveis que estan incomplets. 
 
 Per tant, el debat crec que no és si demanem un estudi i si, a més, 
demanem a Benestar Social, a Treball i a Ensenyament si ens podem donar 
quatre pessetes per intentar crear coses. Penso que el senyor Néstor Artís en 
un sentit real  -ens ha dit la seva posició d’una manera molt tranquil·la i molt 
certa i és l’única lectura que es fa d’aquests serveis, es vulgui o no es vulgui, 
argumentem el que argumentem-, és que és un servei que mentre no arriba 
l’altre, ens ajudarà, és a dir, no és un complement, és una substitució, i amés, 
hi ha una segona lectura, que personalment, -hauria de fer molt bé els 
números- i tinc les meves dubtes que aquest servei pugui ser barat. Crec que 
no, però tampoc puc garantir-ho científicament.  
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 Per tant, per molt que expliquem que és un servei complementari, la 
lectura, quan s’entra en aquests camins és que són substitucions. La 
Consellera també ho ha expressat molt bé, -mentre altres ho fan, tampoc els 
va tan malament-, i jo crec que aquests serveis i alguns altres dels que ja 
s’està parlant, que tenen a veure amb la infància, han d’estar inclosos en tota 
una xarxa on l’eix central són les l’escoles bressol. 
  
 D’entrada ja he dit, per facilitar les posicions que votaríem en 
contra dels acords, però si el senyor Joan Tardà ens ho permet, sí que ens 
agradaria compartir amb ell l’exposició oral que ell ha fet del tema plantejant 
bàsicament que no perdem de vista com està canviant el món. Evidentment 
que no perdérem de vista les dues experiències pilot que s’iniciaran al 
setembre, que són Llavaneres i Sant Feliu de Guíxols. Sabadell -si, no he 
perdut el fil de Sabadell, aquest matí he intentat confirmar-ho-, s’ha sortit 
d’aquest experiment perquè no els podia funcionar de cap de les maneres, 
però tornarem a parlar. 
 
 Nosaltres tenim una reivindicació i una necessitat claríssima, que 
és que la Generalitat es comprometi amb nosaltres seriosament ampliant la 
nostra xarxa d’escoles bressol, i en funció d’això, si volem, paral·lelament amb 
aquest compromís, podem posar subapartats i serveis complementaris. Però 
no crec que amb bones intencions ens podem permetre confondre’ns a 
nosaltres mateixos amb diferents serveis que comporten substitucions dels 
quals no ens en sortirem perquè no ens sortirem, i facilitar que a qui li pertoca 
la responsabilitat, ens vagi explicant que... be, doncs que això també. Sí penso 
que és un tema sobre el que tindrem que treballar, aquest i alguns altres 
serveis complementaris que encara no ens ha recordat la Consellera, però 
probablement, si viatja una mica, també els hi recordarà que es fa en alguns 
altres països d’Europa. Però, d’entrada, nosaltres necessitem una xarxa 
seriosa, organitzada, suficient, flexible, d’escoles bressol de titularitat pública 
i, per tant, ens mantenim en aquesta reivindicació i ens agradaria poder seguir 
parlant del tema però des d’una altra vessant i, potser també, amb 
aportacions de professionals, de diferents tècnics de la casa i de l’exterior i, si 
calgués, també de les diferents entitats que han començat a pensar i a 
escriure sobre què vol dir els serveis d’infància d’un país que intenta seguir 
tenint fills, seguir treballant i créixer en lloc d’anar-se en darrera. 
 
 Novament pren la paraula el senyor Joan Tardà i Coma, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, manifestant que, no acabo d’entendre 
que s’estigui d’acord amb tot el “rollete” dels dos folis i, per altra banda, de fet, 
no us compromet a res, es tracta, -estic d’acord amb el senyor Funes-, que no 
necessàriament ha de ser aquesta Fundació, és evident. Ens hem interessat 
per aquesta gent perquè sabíem que estaven treballant en aquests llocs i, 
sembla ser, que és gent de fiar, però, no necessàriament s’ha de treballar amb 
aquesta gent. 
 
 Repeteixo, es tracta només d’estudiar-ho. Per altra banda, jo estic 
convençut de que qui ha de dominar el ritme som nosaltres, és a dir, que hagi 
qui faci això amb una finalitat, ja m’ho crec, a més a més, és possible que, fins 
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i tot, en alguns llocs ho hagin endegat per això, però necessàriament nosaltres 
hem de tenir aquesta finalitat i crec que hem de posar davant de tot la 
reivindicació, efectivament, la reivindicació que compartim tots aquí del tram 
0-3, escola pública, escoles bressol, i d’una vegada per totes, aconseguir el que 
fa tants anys que no fan. Però dit això, sí que és cert que hi ha una realitat, i 
la realitat doncs jo crec que obliga d’alguna manera controlant el procés 
nosaltres, repeteixo, controlant el procés nosaltres. Jo crec que és evident que 
hi ha persones que treballen el dissabte i el diumenge. Hi ha persones que 
només treballen el dissabte i el diumenge.  
 
 No acabo d’entendre el per què no, ara, potser, sí que tenim por al 
titular del diari. Sembla com si donar suport a això pogués representar que 
anem a remolc de la Carme Laura Gil. Doncs vaja, menys estima que jo segur 
que no li teniu. 
 
 Tinc la impressió que us fa por el fet que es pogués, entre cometes, 
“mal interpretar”. Es tracta de veure això, repeteixo, controlat per nosaltres, 
tutelat per l’IME, evidentment, i no intentar que ens colin res. Aquesta era 
sincerament la voluntat amb la qual nosaltres presentaven aquesta proposta. 
 
 Novament pren la paraula la senyora Cristina Gasull Martínez 
manifestant que, si la senyora Consellera posés molts diners i molts recursos 
no em faria cap vergonya anar a remolc, en tot cas, parla molt i fa molt poques 
coses, aquest és el problema. Penso que no és un problema de titulars o no 
titulars, és un problema de les expectatives i les confusions que creen certes 
coses.  
 És a dir senyor Tardà, considero que en podem parlar, que hem de 
parlar, però no encarregarem cap estudi a una fundació, i no li demanarem a 
la Generalitat diners per fer aquest servei complementari en aquest moment. 
Quan ens creï la xarxa, probablement podrem parlar d’unes altres coses, en 
aquest moment, no. 
 
 Tot seguit pren la paraula el senyor Alcalde per assenyalar que, en 
qualsevol cas, en el marc de la Comissió Informativa, des de l’IME i amb els 
mitjans de l’IME, és segur que es pot continuar la discussió, veiem també les 
diverses experiències i l’evolució d’aquestes experiències en alguns llocs. I com 
s’ha fet esment per part de la Portaveu del Partit Popular al tema d’Almeda, dir 
que el conjunt de qüestions que va aprovar aquest Ple van ser en el seu dia 
presentades, comentades i debatudes amb la Consellera. També vam 
comentar que de les demandes de l’Ajuntament, hi havia una que figurava en 
aquest pacte entre el Partit Popular i Convergència, de l’any dos mil, que 
certament, ja va acabar l’any dos mil i que estem a ja mitjans del dos mil u.  
 
 I la Consellera ens va dir que ella té el seu ritme i que ja ens 
arribaria. El que sí que sé és que fa exactament una setmana, he rebut una 
carta sorprenent del Director General del departament on diu que per a 
analitzar el tema de l’ampliació d’Almeda, si us plau, que li diguem les 
característiques urbanístiques de la parcel·la. Segurament oblidant que la 
parcel·la és d’ells des de fa anys que la vam cedir, una parcel·la gran a més per 
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això, per si era necessari ampliar l’escola. Una mica sorprenent i surrealista a 
aquestes altures. Doncs a aquest nivell estan els acords susdits, i el que és 
més important, al menys per a mi, és que, òbviament, no són els acords entre 
el seu partit i Convergència, sinó la petició que en el seu dia -per unanimitat- 
va aprovar aquest Ple Municipal. 
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és rebutjada per majoria absoluta dels 
assistents, amb el vot en contra dels Regidors/es del Grup Municipal del PSC, 
senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes Teixidó, Antonio Balmón 
Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández Mesa, Juan Antonio García 
Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez Vives, Llorenç Luna Rodríguez, 
Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, Antonio Martínez Flor, Aurora 
Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, Gloria Récio Díaz i Ramon 
Salabert Parramón; i, amb l’abstenció dels Regidors/es del Grup Municipal 
d’IC-V, senyora Carmen Romero López, senyor Arnau Funes Romero i senyor 
Miguel López Sánchez; i de la Portaveu del Grup Municipal del PP, senyora Mª 
Isabel Espinosa Fernández. 
 
 
 A continuació pren la paraula el senyor Alcalde, per manifestar que, 
dissortadament, com hem fet en altres plens, farem una declaració que estic 
segur, recollirà el sentit dels membres d’aquest Ple, i que diu el següent: 
 
 “Davant del darrers atemptats comesos per ETA, els dies 10 i 14 de 
juliol, en què va resultar morts el policia nacional Luis Ortiz de la Rosa, el 
regidor d’UPN José Javier Múgica i l’ertzaina Mikel Uribe, l’Ajuntament de 
Cornellà de Llobregat en Ple, ha acordat per unanimitat i a proposta de tots els 
grups municipals, emetre la següent: 
 

DECLARACIÓ 
 
 Primer.- Manifestar, davant de tot, la solidaritat de l’Ajuntament i 
del poble de Cornellà de Llobregat amb les famílies de les tres víctimes, fent-la 
extensiva especialment a tots els membres dels cossos de seguretat, i el partit 
de la Unió del Poble Navarrès. 
 
 Segon.- L’Ajuntament de Cornellà expressa el seu rotund rebuig i 
indignació davant d’aquests actes criminals i bàrbars. Primer, una explosió 
indiscriminada a Madrid que en aquesta ocasió va llevar la vida a un membre 
dels cossos de seguretat que treballava per evitar altres víctimes; desprès un 
regidor escollit democràticament a la població de Leitza, i finalment un cap de 
la policia autònoma basca, cosit a trets de Leaburu. 
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 Recordem que uns dies abans, ETA també va intentar assassinar el 
general Justo Oreja, que encara es troba en esta greu. En tots els casos, són 
mostres de la manca de respecte dels terroristes per la vida humana, i pel seu 
evident menyspreu de la llibertat de pensament de les persones i la 
democràcia. 
 
 Tercer.- Contra els arguments de les bombes i dels trets, només 
volem que les nostres paraules serveixin per donar força i coratge a la societat. 
L’agressió permanent que estem rebent no ha de minar els nostres valors més 
fonamentals, com són la voluntat de convivència en pau i en llibertat. 
 
 Per tant, defensem que l’acció política democràtica sigui el principal 
instrument per combatre el fanatisme i la intolerància d’aquells que atempten 
contra en dret a la vida dels ciutadans i ciutadanes d’aquest país.” 
 
 Els reunits manifesten estar d’acord amb l’anterior declaració. 
 
 
 
 4.- Precs i preguntes. 
 
 A continuació intervé el senyor José Luís Morlanes, com a Regidor-
Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, per manifestar 
que en funció de l’acord de fer públic les dones mortes per agressió a la llar, 
en aquest mes, desgraciadament, s’ha produït la mort d’una dona i, en aquest 
sentit, es dóna compte al Ple 
 
 A continuació pren la paraula el senyor Joan Tardà i Coma, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, per manifestar que té un prec que és una 
mica molest perquè és un prec que no sé si això ho permet el Reglament, però, 
de fet, és un prec al Govern de la ciutat i per extensió a la resta de Grups 
Municipals, no sé si això és possible, però, en tot cas, “doctores tiene la 
iglesia”. Diu: 
 
 “Atenent a la preocupació mostrada en d’altres sessions ja 
celebrades d’aquest Plenari per part del Grup Municipal d’ERC, provocada per 
la creació per part de la Confederació d’Empresaris del Baix Llobregat d’una 
escola de formació professional que impartirà cicles formatius de grau Mitjà i 
Superior així com per raó del ressò ciutadà que ha suscitat, els Grups 
Municipals d’ERC i EUiA li preguem que tingui l’amabilitat de considerar el 
prec d’adhesió al comunicat que el nostre Grup Municipal adreçarà al Govern 
de la ciutat i a la resta de forces polítiques del Plenari Municipal.” I diu: 
 
 “El govern de la ciutat de Cornellà i els Grups Municipals 
representats en el seu Plenari fan públic el seu posicionament advers a la 
creació per part de la Confederació d’Empresaris del Baix Llobregat d’una 
escola de Formació Professional destinada a impartir Cicles Formatius de 
Formació Professional tant de grau mitjà com superior en considerar que 
aquest projecte atempta contra l’ensenyament públic, no tan sols pel fet que 
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algunes de les matèries publicitades pels promotors ja s’imparteixen en 
centres públics de la ciutat (fet que entra en contradicció legal amb la LOGSE), 
sinó perquè, a més, pel que a la resta de famílies professionals que s’ofereixen, 
en dificulta llur oferta a través dels centres d’ensenyament públics de la 
Generalitat de Catalunya (tal com ja han declarat públicament els directors 
dels IES Martí i Pol i Esteve Terradas), alhora que obre les portes a futurs 
establiments de concertacions econòmiques entre el Departament 
d’Ensenyament i la fundació Fènix depenent de la patronal esmentada (tal 
com ja ha deixat mig dit públicament el director de l’escola de la 
Confederació), convenis a través dels quals s’acaben consolidant experiències 
docents privades finançades amb diner públic. D’igual manera volem palesar 
que en res no ajuda, quant a fer més esclaridora aquesta iniciativa docent 
entre la ciutadania, el fet que la Fiscalia de Catalunya hagi obert diligències a 
la Confederació d’Empresaris del Baix Llobregat, entitat presidida des de la 
seva constitució pel senyor Paz Dorado, per un presumpte frau en 
l’organització de cursos de formació professional.  
 
 Finalment, els sotasignants anunciem que sol·licitarem una 
entrevista amb la delegada territorial d’Ensenyament (i tant de bo anés 
l’Alcalde), senyora Carme Arnau, per tal de fer-li arribar el nostre 
posicionament, alhora que ens comprometem a difondre’l abastament als 
ciutadans i ciutadanes de Cornellà.” 
 
 Continua el senyor Tardà dient, fins i tot, si considereu que en favor 
que hi hagi adhesions, podem retocar el escrit a la manera i costum. 
 
 El senyor Alcalde manifesta al respecte que el que passa, és que, tot 
i compartint, jo diria que el fons del text, -no ho se si és així-  ho escrivíem 
d’una altra manera, però això no és un prec ni una pregunta, això es una 
moció. 
 
 Novament pren la paraula el senyor Joan Tardà i Coma, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, per assenyalar que, us preguem, que us 
adheriu.  
 
 Tot seguit intervé el senyor Alcalde per, dirigint-se al senyor Tardà, 
manifestar que, amb molt de gust, si això en el proper Ple ho vols presentar 
com una Moció, ho discutirem i, segurament, com compartim la filosofia, en 
general, estaríem d’acord, però això és una moció, i per tant, no és un prec. 
 
 El senyor Tardà reprèn la paraula per assenyalar que considera que 
el Reglament no afina tant. 
 
 Novament pren la paraula el senyor Alcalde manifestant que, els 
que tenim una mica més d’experiència en aquests temes podem perfectament 
distingir una moció d’un prec i d’una pregunta. Un prec i una pregunta mai es 
voten. 
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 Novament intervé el senyor Tardà per assenyalar que no demana 
pas que es voti. 
 
 El senyor Alcalde manifesta que es demana si estem d’acord o no, 
que és el mateix. 
 
 El senyor Tardà respon que ens ho podeu dir a fora. 
 
 
 Tot seguit el senyor Alcalde assenyala: 
 
 Prenem nota del prec. I en aquest sentit, val la pena que se sàpiga 
que, amb motiu d’un acte a on vaig trobar a la persona que has esmentat, ja li 
vaig fer arribar la meva opinió respecte d’aquest tema, que és que, 
evidentment, ens sembla molt bé que hi hagi un increment de l’oferta 
educativa a la ciutat, però si es tracta d’intentar concertar determinades 
especialitats que en aquest moment estan donant els centres públics de 
Cornellà, nosaltres no estaríem d’acord. I que ens constava que els 
professionals i els instituts afectats tampoc ho estàven i que, per tant, amb 
això, ja s’hi trobarien. Tampoc és una ESO privada, però que sàpiga que ens 
sembla molt bé que existeixi un increment de l’oferta educativa amb fórmules 
addicionals que això, evidentment, no s’ha de fer amb recursos públics que 
acabin provocant el deteriorament d’especialitats que ja es donen per part dels 
instituts públics. Dit això, afegeix el senyor Alcalde, si vols presentar al proper 
Ple una Moció, amb molt de gust la podrem discutir. 
 
 Novament intervé el senyor Joan Tardà com a Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC per fer el següent Prec: 
 
 “En la darrera reunió del Consell de Centre del Centre de 
Normalització Lingüística celebrada el dia 27 d’abril d’enguany, el 
representant del Grup Municipal d’ERC plantejà la necessitat, en referència a 
la tasca d’ensenyament i divulgació de la llengua catalana a la ciutat, la 
necessitat de jerarquitzar els objectius del projecte i focalitzar els esforços en 
uns determinats àmbits. En aquest sentit, vam proposar que se centressin 
esforços en l’organització de cursos de llengua catalana adreçats 
específicament a la població arribada recentment a la ciutat provinent d’altres 
Estats. Demanda que, a més de ser compartida per tots les assistents a la 
reunió, fou corroborada pel tinent d’alcalde Antoni Balmon (assegurà que els 
cursos se sufragarien a càrrec del capítol 1 del pressupost de l’ens), el qual es 
comprometé a dur a terme una nova convocatòria per tractar-ho.  
 
 Tenint en compte, doncs, la coincidència palesada en la trobada a 
què es fa referència, però reconeixent que no s’aprovà cap data per als cursos 
ni l’abast del projecte, sol·licitem que se’ns en passi informació, alhora que 
manifestem l’interès del nostre Grup Municipal perquè el/els curs/os s’iniciïn 
coincidint amb l’obertura del curs escolar sense esperar l’existència d’un ampli 
llistat de persones interessades. Entenem que en l’actual conjuntura, 
l’experiència ha de tenir sobretot un valor de referent, de la mateixa manera 



71 

que s’ha d’intentar d’organitzar-los en els centres o espais de relació 
d’aquestes persones.” 
 
 En aquest cas, -afegeix el senyor Tardà-, som plenament 
coincidents amb el senyor Antonio Balmón. Vam treballar-ho en el Consell del 
Centre de Normalització Lingüística, es tractava de posar en funcionament 
uns cursos de llengua catalana per alguns col·lectius d’immigrants, bé, 
diguem de ciutadans de Cornellà vinguts d’altres estats, i vam coincidir amb el 
senyor Balmón, de fet, ell va dir que hi estava treballant. Es tracta només de 
pregar que es posin en funcionament des del mes de setembre. 
 
 El senyor Tardà continua amb l’ús de la paraula i fa la següent 
pregunta: 
 
 “El Grup Municipal d’ERC ha rebut notícia de la situació en què es 
troben uns ciutadans de Cornellà afectats per les expropiacions que es duen a 
terme per a endegar les obres del Trambaix, que mereixen la nostra 
preocupació en considerar que no són tractats justament, per la qual cosa li 
agrairíem que ens donés resposta, en la sessió del Plenari Municipal que s’ha 
de celebrar el dijous 26 de juliol, a tot allò que li formulem. 
 
 La ciutadana Teresa Portal i Ventura és propietària d’una finca 
edificada situada a la carretera d’Esplugues afectada d’expropiació on resideix 
d’ençà que fou construïda. Alhora, en un altre habitatge de la finca, hi viu la 
família del seu fill, el qual hi té instal·lat, a més, un negoci de confecció. 
 
 Tal com hem estat informats, els afectats mantingueren una 
primera conversa amb EMDUCSA a través de l’arquitecte Marín, el qual els va 
fer un oferiment que consistia a valorar-los els espais afectats (dues vivendes) 
amb 8.000.000 cadascuna, quantitat que restaria descomptada de l’assignació 
de sengles habitatges de promoció municipal. 
 
 Posteriorment, en una darrera entrevista, per part d’EMDUCSA se’ls 
ha modificat l’oferta, la qual tan sols recull la indemnització econòmica i es 
desdiu del compromís de lliurament d’habitatge. 
 
 Tal com vostè és coneixedor, el nostre Grup Municipal sempre ha 
tingut com a nord d’actuació davant dels processos d’expropiació, vetllar pel 
interessos morals i econòmics dels ciutadans que s’hi troben implicats. En 
més d’una ocasió hem formulat públicament en tota mena de reunions oficials 
suggeriments o preguntes relacionades amb el tractament i situació dels 
ciutadans afectats. Val a dir que en força ocasions hem rebut com a resposta, 
per part del Tinent d’Alcalde d’Obres i Urbanisme, senyor Morlanes, la 
seguretat i el compromís que mai no s’actuaria en contra de les persones. 
 
 Per tal de gaudir d’una major informació i poder actuar en 
conseqüència, tot entenent que cal recollir les aspiracions (creiem que 
legítimes) d’aquestes persones, li fem avinent el que li desitgem: 
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 ¿Per quina raó EMDUCSA modificà la primera oferta consistent a 
oferir-los un pis de promoció municipal a ambdues famílies, amb l’agreujant 
de ser una d’elles formada per un matrimoni d’edat avançada, a la qual se li 
obliga a afrontar un problema de tanta magnitud com el de cercar un nou 
habitatge comptant tan sols amb els 8.000.000 d’indemnització? 
 
 ¿No creu convenient  retornar a la primera oferta a fi de no provocar 
cap perjudici a les persones expropiades?” 
 
 És una qüestió que també he de dir que ja n’hem parlat amb el 
Tinent d’Alcalde, senyor Morlanes. 
  
 Continua el senyor Joan Tardà i Coma amb l’ús de la paraula per 
manifestar que vol formular una pregunta que presentaven conjuntament amb 
el senyor Ignacio Flórez i que diu: 
 
 “Coneixedors que pares i mares de l’escola bressol municipal La 
Trepa han fet arribar a la Regidora d’Ensenyament un escrit en què 
manifesten la problemàtica que genera el retard en l’inici del curs i la 
sol·licitud que l’alcaldia aprofiti aquesta sessió del Plenari Municipal “per 
abordar la situació que li exposem i encarregar als responsables municipals 
que donin resposta, amb alternatives concretes, durant el temps que es retardi 
l’obertura de la nova Escola-bressol”, ¿podrien considerar com a proposta de 
solució l’assumpció per part de l’IME de l’organització del repartiment dels 
infants, durant els 9 dies que com a màxim pot retardar-se l’obertura de la 
nova escola, entre les altres tres escoles bressol municipals, entenent que 
aquesta solució seria factible donat el termini breu de l’excepcionalitat i la ben 
segura corresponsable resposta favorable a la crida adreçada als professionals, 
als qual se’ls hauria de demanar la seva generosa col·laboració, i als 
progenitors, a qui caldria alhora sol·licitar que se n’abstinguessin si les seves 
condicions familiars els ho permetessin?” 
 
 Seguidament pren la paraula el Regidor-Delegat de l’Àrea 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, senyor José Luis Morlanes, per 
contestant a la pregunta del Grup d’ERC,  dir que: senyor Tardà, vostè sap 
més que jo, perquè jo no sé si acabarà l’obra nou dies més tard o no. Ho dic 
perquè com que l’obra la portem nosaltres, potser hauríem d’esperar abans de 
donar això per segur. 
 
 Quant a la primera pregunta -ja ho vaig dir en la Comissió 
Informativa-, no ens hem de moure pel que pugui dir una persona o altra, les 
respostes a les al·legacions vindran al Ple en el mes de setembre, i la intenció 
nostra ja la coneixes. No és precisament negar-li a ningú els drets que la Llei 
els hi dóna, per tant, tranquil·litat, al setembre vindran les al·legacions i 
aquestes necessitats que tu plantejaves seran resoltes positivament. 
 
 Tot seguit el senyor Alcalde pregunta a la senyora Cristina Gasull, 
com a Regidora-Delegada d’Ensenyament si vol contestar a l’altra qüestió. 
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 Pren la paraula la senyora Cristina Gasull per manifestar que 
nosaltres hem preguntat a la gent que està portant l’obra, als treballadors i als 
tècnics que la segueixen, i hi ha la previsió de poder entrar amb els infants la 
setmana del disset al vint. 
 
 Hem donat informació a les famílies i seguirem fent-ho. La nostra 
previsió és que, d’aquí en quinze dies, sabrem més exactament quin dia 
acabaran. Per tant, a partir de l’última setmana d’agost, inici de setembre, 
anirem establint tots els processos d’informació als pares per poder concretar 
el dia. 
 
 La proposta que fa el senyor Joan Tardà és una proposta, -jo crec-, 
d’excessiva bondat. Si coincideixen les noranta-quatre famílies de La Trepa en 
la mateixa bondat que tu, no tindríem cap problema. Estem parlant de 
noranta-quatre criatures, més de la meitat iniciaran per primera vegada el 
contacte amb el centre, i, per tant, a la persona que es faria càrrec d’ells, la 
perdran de vista.  
 
 El primer moment de l’escola bressol, els primer dies, -sabeu o 
recordo-, que és l’etapa d’adaptació, i la jornada son només unes hores 
diàries, -cosa que també complica la vida dels pares perquè, com abans hem 
parlat, la vida laboral dels adults no té que veure amb la vida dels infants i no 
se’ns permet gaudir d’ells moltes vegades-. Per tant, no estem parlant de equis 
dies a on els infants haguéssin pogut estar a l’escola, sinó que estem parlant 
únicament de nou a dotze del migdia. 
 
 Nosaltres no ens vèiem amb capacitat ni amb cap raonament per 
ubicar aquestes criatures a qualsevol lloc o de qualsevol manera. Crec que els 
pares no acceptarien que repartíssim els seus fills de qualsevol manera o a 
qualsevol espai que poguéssim habilitar perquè no estan acostumats i mai 
deuen acostumar-se. El que sí és cert, senyor Tardà, - abans ho hem parlat -, 
és que si existís una família que realment tingués una situació de risc, 
intentaríem que no la tingués només aquests nou dies sinó que no la tingués 
durant tot el curs, cas d’existir-hi, penso que sí podem resoldre-la de manera 
individual. Però parlem del risc dels infants, no de l’organització familiar, 
perquè per desgràcia, les famílies tenen molts moments durant un curs 
escolar en què han d’organitzar-se sense el servei d’escola, per exemple, 
durant les vacances de les escoles bressol. L’Administració no pot resoldre 
totes aquestes històries. Jo crec que els pares de la nostra ciutat són molt 
responsables dels seus fills i no ens perdonarien que els ubiquessim en 
qualsevol lloc, de qualsevol manera. 
 
 Si la teva preocupació és per alguna família concreta, això ho 
podem resoldre. Crec que les famílies han de poder entendre, -estic segura que 
ho entenen la majoria d’elles-, que nou dies, que vuit dies, que deu dies, per 
un retràs d’una obra, no és un procés ni massa llarg, ni massa complicat, 
n’irresoluble, quan del que estem parlant és de criatures. No puc pensar que 
la majoria de les nostres famílies, les nostres noranta-quatre famílies de La 
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Trepa, em plantegin que els reparteixi sigui com sigui, evidentment que no, i 
no és possible repartir-los. 
 
 Seguidament intervé el senyor Ignació Flórez Barrón, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que ha vist en l’acta de 
l’última Comissió de Govern que s’havia aprovat l’expedient del contracte de 
vigilància de Can Mercader i els Mercats durant tres anys, i veu unes 
diferències econòmiques que l’estranyen. Per això, demano un aclariment. 
Entenc que el pressupost del 2001 potser respon al fet què per mig any són 
deu milions vuit-centes tretze mil pessetes, mentre que l’any 2002 són trenta-
set milions setanta-sis mil pessetes i l’any 2003 baixa a vint-i-sis milions. 
Aqueixos onze milions de menys durant aqueix any, a què obeeixen? 
 
 Pren la paraula el senyor Alcalde per, contestant al senyor Flórez, 
manifestar que es contestarà per escrit totes les dades que demanen. 
 
 Tot seguit intervè el senyor Néstor Artís Villena com a Portaveu del 
Grup Municipal de CiU, per manifestar que tè una pregunta per al Regidor 
d’Urbanisme, referent a allò que ha dit en relació a què el període 
d’al·legacions de l’expedient del Trambaix començava al setembre, ja que tenia 
entès que començava el trenta de juliol, i és per confirmar en quina data 
començava. 
 
 Pren la paraula el senyor José Luís Morlanes Galindo, com a Tinent 
d’Alcalde de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, per manifestar 
que el que he dit és que portaríem al Ple de setembre, a una sessió ordinària o 
bé a una extraordinària, l’aprovació de la resposta a les al·legacions 
presentades, i la remissió a la Generalitat de l’expedient de taxació conjunta. 
Per tant, nosaltres acabarem el nostre tràmit al Ple de setembre. 
 
 Tot seguit intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com a 
Portaveu del Grup Municipal del PP, per formular els Precs següents: 
 
 En primer lloc, demanar que s’inclogui al Partit Popular, -com he dit 
abans la segona força política en aquesta ciutat-, en l’Institut Municipal 
d’Educació, perquè és del tot injust i discriminatori no estar allí representats. 
 
 Manifestar també, que considero injust i discriminatori no permetre 
la rèplica d’aquesta servidora quan crec que soc bastant respectuosa amb els 
temps, i hi ha persones que s’estenen bastant més i no se’ls diu res, i a mi, 
reiteradament, se’m treu la paraula i la rèplica. Jo sé que, de vegades, dic 
coses que no són del tot agradables, però bé, en això consisteix la democràcia. 
 
 Així mateix porto al Ple una pregunta i un prec sobre una qüestió 
que anteriorment - jo crec que soc una persona que s’ha demostrat bastant 
conciliadora -, l’hem parlat en la Comissió Informativa. Posteriorment, vaig 
tenir una conversa amb el senyor Balmón i no vam arribar a un acord o a 
l’acord que jo pretenia i, per tant, porto al Ple les queixes de la Asociación 
Inca-Peru, però no solament d’ella, sinó també de ciutadans i ciutadanes de la 
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zona, que m’han traslladat la seva preocupació de com se’ls està tractant, des 
d’aquest Ajuntament. 
 
 Sembla ser que sol·liciten espais públics des de fa bastant temps, i 
no se’ls donen. Se’ls posa contínuament impediments. I quan utilitzen els 
espais privats, pagats per ells mateixos, també se’ls recrimina, se’ls diu que no 
ho poden fer degut a uns “suposats” problemes d’ordre públic. M’han fet 
arribar un dossier d’aquestes activitats en les que jo, en cap moment, he pogut 
veure que hi hagués dits altercats. Demanen audiència als responsables de 
varis departaments i no se’ls rep, finalment els rep el senyor Alcalde, haig de 
dir que jo els vaig aconsellar que ho fessin, perquè se que el senyor Alcalde és 
una persona dialogant.  
 
 Sembla que el senyor Balmón també els rep i surten bastant 
satisfets d’ambdues reunions. Posteriorment, reben una carta en la qual se’ls 
diu que sol·liciten els espais públics amb un mes d’antelació per motius –
suposo- d’organització. Immediatament després reben una carta denegant el 
que havien demanat i se’ls havia promès, carta firmada pel senyor Martínez 
Flor, perquè es creu que (aquesta és l’explicació de la denegació) amb una 
associació de peruans per a celebrar la festa nacional del Perú, hi ha bastant, i 
per tant, se li dóna a aquesta altra associació el privilegi de celebrar la festa. 
 
 Nosaltres considerem que aquesta resposta no és adequada. Si com 
se’ns va explicar en la Comissió hi ha altres motius, jo no dic que no els hi 
hagi, jo pregunto, hi ha altres motius per els quals se’ls denega l’autorització 
del Col·legi Sant Ildefons?. Aquest és l’últim espai que han demanat però 
havien demanat anteriorment el Centre Cívic i altres instal·lacions que també 
se’ls han denegat. Aquesta vegada tinc que dir que estic documentada i tinc 
un dossier amb tot això que estic dient que corrobora la veritat d’aquests fets. 
 
 Crec que aquesta resposta i aquesta actitud és injusta i 
discriminatòria, i jo em pregunto: que és el que té una associació que no té 
l’altra per a què no se’ls concedeixin llocs públics?. 
 
 Com a mi se m’ha dit que el Grup del Govern, - sembla ser - té 
arguments per a denegar tal sol·licitud, demano que expliqui aqueixos motius, 
doncs hi ha proves andantes d’aquesta associació aquí. Els mateixos motius 
que se’ns van donar a tots els Grups en la Comissió Informativa, que se’ls 
diguin a ells i que s’intenti d’alguna manera consensuar i arribar a un acord 
perquè -crec que tots compartim l’idea-, no hi ha que fer “guetos”, hi ha que 
permetre el fet de què les persones que estan en Sant Ildefons, ubicades en 
una part de Sant Ildefons, es distribueixin per la ciutat i s’integrin en la ciutat. 
 
 Dir també, que els espais públics són propietat del poble de 
Cornellà, els gestiona l’Ajuntament però són propietat dels ciutadans i 
ciutadanes que els paguem amb els nostres impostos. I, per tant, deu fer-se ús 
d’ells sense ànim de lucre. 
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 Hi ha moltes maneres de controlar aquest assumpte, sé què és un 
tema bastant difícil però crec que els responsables municipals tenen en la seva 
mà bastants maneres de controlar aquest tema. I allà on no arriben ells, 
perquè sé que, a vegades, hi ha uns límits, doncs hi ha altres estaments als 
quals recòrrer. 
 
 Com he dit abans tinc un dossier que se m’ha passat amb fotos 
incloses, que poso a la vostra disposició, si no ho teniu, per a què puguem 
arribar a una col·laboració. I demano, és el prec que faig, que s’estableixi una 
via de diàleg amb la Asociación Inca-Peru, a l’igual que en el seu dia vam 
demanar per l’altra associació. Jo he participat també en l’altra associació, en 
els problemes que tenia, per eliminar aqueixos problemes que afecten als 
ciutadans de Cornellà, als que viuen allí en aquella zona que pretenen fer de la 
seva vida no solament una festa, sinó unes activitats culturals de les que jo 
tinc constància i no se’m podrà dir que no he vingut informada. 
 
 M’agradaria que ja que estan aquí aquests representants, se’ls 
donès una explicació. 
 
 En aquest moment pren la paraula el senyor Alcalde, José Montilla 
Aguilera, manifestant que, he de dir que una prova de què el Reglament 
s’interpreta d’una manera benèvolent és que en aquest Prec, vostè ha empleat 
molt més del doble del temps que per Reglament li tocaria. 
 
 No dubtem, - afegeix el senyor Alcalde -, de què vostè estigui ben 
informada d’aquest tema ja que, inclús hem vist que participa en la festa, com 
a oradora de la festa que organitza aquesta entitat. En qualsevol dels casos, 
com és un Prec que vostè ha fet o una pregunta, ja se’l contestarà per escrit. 
 
 
 
 I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió a 
indicació de la Presidència, quan són les vint-i-tres hores, de la qual s’estén la 
present acta, que és signada per l'Alcalde-President, juntament amb mi, la 
Secretària General, que ho certifico. 
 
 
 


